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גליון מס'

68

הגה״צ רבי יעקב גלינסקי זצ״ל על עבודת ה׳אלול׳, מנקודת מבטו והשקפתו של מרנא החפץ חיים הקדוש זיע"א. 

"אמר לי אדם, תלמיד ישיבת ראדין בעבר: אומר לך מה היה 
ה"חפץ חיים" זצ"ל דורש כל שנה בתחילת חודש אלול, שלוש 

דקות דרש. אומר את הדברים בקולו, 
ואחזור על תנועותיו. הבט בי, ותדמה 
שה"חפץ חיים" דורש לפניך, ואף אני 
אומר זאת לכם. שמעו, ותדמו שאני 

ה"חפץ חיים":
ורוסיה  ואומר, שבפולין  אקדים 
היו מייבאים  גדלו אתרוגים.  לא 
אותם מארצות החמות, בקשיים 
רבים ובתנאים גרועים, רבים נפסלו 
בדרך ומחיר הנותרים הרקיע שחקים. 
אתרוג נמכר בין חמישה לחמישים 

רובלים. הון עתק. בין אלפי לרבבות שקלים. העשירים בלבד 
רכשוהו, והקהילות קנו עבור הצבור מקופת הקהל. 

ואמר ה"חפץ חיים": 

אנו בחודש אלול, והחגים מתקרבים. כל אחד חושב לעצמו: אח, 
לו הייתי עשיר ! כי אז, מה? אזי הייתי רוכש אתרוג לעצמי! אתרוג 
ולולב. ארבעה מינים... ואילו עשיר מופלג הייתי, הייתי רוכש אתרוג 

בחמישים רובלים, המצווה שוה כל הון.
מדוע? כדי לקיים מצוה מן המובחר. הדר שבהדר, פעם אחת. 
ביום הראשון, מצות נטילת לולב מדאוריתא. בשאר הימים מדרבנן. 

זכר למקדש. 
ומלה אחת של תלמוד תורה, שכרה עצום ורב מהאתרוג המהודר 
ביותר, ומכל ארבעה המינים, ושופר ומצה. מכל התרי"ג גם יחד!

ובדקה אחת אפשר לומר מאתים מילים! אלף, בחמש דקות. 
כתרי"ג אלפי מצוות!

ומאחרים לסדר בחמש דקות ?!
וסיים האיש: ס'האט זאך גיטרייסלט. זה הרעיש את הלבבות !

נו ?!
שקי העברות כבר מוכנים, ואנו ישנים ?!

)מתוך 'והגדת' אלול(

 3 הדקות של דרשת החפץ חיים
בכל חודש אלול שהרעידה את הלבבות

מתי בכה מרן הרב אלישיב זצ"ל
עמוד 4

 שו"ת מיוחד והדרכה לבחורי ישיבה
ממרן הגר"ח קנייבסקי שליט"א

עמוד 3



23 dirshu@acheinu.co.il :יוצא לאור ע"י ארגון אחינו רח' הקבלן 45 ירושלים טל: 02-5609025 | לקבלת העלון לפנות לכתובת הנ"ל | מייל

מתוך שיחותיו של מרן ראש הישיבה הגאון הגדול רבי גרשון אדלשטיין שליט"א
... וכן בחודש אלול צריך להשתדל לתקן בעצמו מה שהוא יכול, 
ואז יזכה לסייעתא דשמיא, וכמו שהביא המשנה ברורה )ריש 
סימן תקפ"א( כי 'אלול' ראשי תיבות "אני לדודי ודודי לי", והיינו 
שסדר הדברים הוא קודם 'אני לדודי' ואחר כך 'ודודי לי', וצריך 
קודם שיתחיל בעצמו לעסוק בעבודת התשובה, ועל ידי זה יזכה 

לסיעתא דשמיא.
ואמנם יש פעמים נדירות שאדם זוכה לאתערותא דלעילא, ומן 
השמים מעוררים אותו לתשובה, ושמעתי ממו"ר הגה"צ רא"א דסלר 
זצ"ל, שאמר דוגמא לזה באדם שבא לאיזה מקום וצריך לפגוש 
מישהו, ובינתיים הוא מחכה בחדר ההמתנה ואין לו מה לעשות, 
ומונחים שם הרבה ספרים, ופתח אחד מהם ומצא שהוא ספר 

מוסר, ונפתח לו בדיוק במאמר 
לו  ומתאים  אותו  שמעורר 
לפי מצבו - זו היא אתערותא 
דלעילא, שמן השמים סיבבו את 
הסיבות שיחכה באותו מקום, 
ויפתח שם ספר מוסר, וייפתח 
לו בדיוק במאמר המשפיע עליו.

ולפעמים יש התעוררות שבאה 
בזכות אבות, או שמן השמים 
מרחמים על האדם לעורר אותו 
לתשובה. וכפי שהיה עובדא 
באדם מחוץ לארץ שלא היה 
שומר תורה ומצוות, והגיע פעם 

לביקור בכותל המערבי, ואמר בלבו כי אינו יודע אם האמונה 
היא אמת, אך הוא מבקש שמן השמים יוכיחו לו מה היא האמת, 
ומיד באותו הרגע שחשב כך, ניגש אליו אדם מאחד הארגונים 
העוסקים בקירוב, וטפח על שכמו, והציע לו ללמוד על היהדות. זו 
היא אתערותא דלעילא, שמן השמים עוררו אותו לחשוב מחשבה 

כזאת, וגם סייעו בידו להתקרב ולחזור בתשובה.
ברם צריכים זכויות מיוחדות לזכות אתערותא דלעילא, וסדר 
הדברים הרגיל הוא שאדם יעורר את עצמו תחילה באתערותא 
דלתתא, וישתדל לתקן בעצמו כל מה שהוא יכול, ואז מן השמים 
יסייעו בידו לזכות גם לאתערותא דלעילא, וכמו שאמרו 'שובו אלי' 
תחילה ואחר כך 'ואשובה אליכם', ואי אפשר לקוות לניסים שיזכה 
לאתערותא דלעילא בלא שיעשה שום השתדלות מצידו, אלא 
צריך להתחיל בעצמו לעסוק בתשובה, ואז יזכה לסיעתא דשמיא.

"אני לדודי"- בתורה
ונתבונן למעשה, כיצד מתחילים את ה"אני לדודי", ובמה מקיימים 
את ה"שובו אלי"?  הנה ברור כי הדבר הראשון הוא עסק התורה, 
שאמרו חז"ל )פאה א, א( ותלמוד תורה כנגד כולם", ועסק התורה 
ו, א(  מקדש את האדם יותר מכל המצוות, כמו שאמרו )אבות 
ומגדלותו ומרוממתו על כל המעשים, ופירש שם ברוח חיים: "כי 
התורה יותר גדולה אפילו ממעשים טובים", והיינו שהתורה מגדלת 

ומרוממת את האדם יותר מכל המצוות, ואמנם ודאי שצריכים 
לקיים כל התרי"ג מצוות, והלומד ואינו מקיים נוח לו שלא נברא 
)ירושלמי ברכות פ"א(, אבל עסק התורה מקדש ומרומם את האדם 

יותר מכל המצוות.
ובאמת הרי בדברי תורה יש מתיקות, וכאמור )תהילים יט, יא(: 
"הנחמדים מזהב ומפז רב ומתוקים מדבש ונופת צופים", והיינו 
שדברי תורה יש בהם חמדה נפשית יותר מחמדת הממון, וגם 
הגוף נהנה מהם יותר ממתיקות של דבש ונופת צופים. וצריך 
להבין, מאחר שמתיקות התורה גדולה כל כך, מדוע יש כאלה 

שקשה להם ללמוד?
והתשובה לזה כי יש כמה תנאים להרגיש את מתיקות התורה, 
ותלוי אצל כל אחד ואחד איך שהוא לומד, שצריך ללמוד 
עם הידיעה שהוא מתקדש בעסק התורה, ולהחשיב את 
מה שהוא לומד, וכפי שנמשלו דברי תורה לזהב, והרי 
מי שאינו יודע את חשיבות הזהב אין לו חמדה לזהב, 
וכך גם התורה צריך לדעת את חשיבות התורה, ואז יש 
חמדה לדברי תורה ומרגישים את המתיקות בעסק התורה.

וכן צריך שתהא ההכנה הראויה לתורה, ואם הלב נמשך 
אחרי שאיפות גשמיות ואהבת העולם הזה לא שייך שירגיש 
את מתיקות התורה, וכמו שכתב בחובת הלבבות )שער 
חשבון הנפש פ"ג( כי אהבת העולם הזה ואהבת העולם 
הבא הם כשתי נשים צרות זו לזו, ומי שאוהב גשמיות 
והנאות העולם הזה לא שייך שתהא בו אהבה לרוחניות 
)ואפילו אהבת העולם הבא שנחשב שלא לשמה כיון 
שעושה לשם העולם הבא ולא מאהבת השם, גם זה אינו שייך 

במי שיש בו אהבה לגשמיות(.
ואמנם המתיקות תלויה גם בצורת הלימוד, אם לומד באופן 
שמעניין ומושך את הלב, וכמו שהובא ברש"י על הפסוק )דברים 
ו( "והיו הדברים האלה אשר אנוכי מצווך היום על לבבך",  ו', 
ופירש רש"י: לא יהיו בעיניך כדיוטגמא ישנה שאין אדם סופנה 
אלא כחדשה שהכל רצים לקראתה. דיוטגמא - מצות המלך 

הבאה במכתב. עכ"ד.
והיינו שלימוד התורה צריך להיות מתוך התעניינות, וכפי שיש 
סקרנות לדעת חוק חדש שיצא מאת המלך, וכולם רוצים לדעת 
מה כתוב בחוק, שיש בו דברים הנוגעים למעשה, התייקרות או 
הוזלת המחירים וכיוצא בזה, ובטבע האדם יש סקרנות לדעת 
אפילו דברים שאינם נוגעים למעשה, ומתעניין לשמוע חדשות 
ממה שנעשה במדינות הרחוקות, כך לימוד התורה צריך להיות 
מתוך התעניינות לדעת ולהבין את דברי התורה, ובאופן כזה 

מרגישים את המתיקות.
ומי שאינו לומד מתוך התעניינות, אלא כופה ומכריח את עצמו 
ללמוד רק מפני שמפחד מעונשי הגיהנום, אינו עושה כראוי, 
וכידוע שכל דבר שאדם עושה בכפייה גורם לו שישנא את הדבר 
ההוא, וצריך שילמד באופן המתאים לפי כוחו ולפי טבעו, שאז 

ובאמת הרי בדברי תורה יש מתיקות, וגם הגוף נהנה מהם 
יותר ממתיקות של דבש ונופת צופים. וצריך להבין מדוע יש 

כאלה שקשה להם ללמוד?

המשך בעמוד 23 <<<
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שו"ת מיוחד והדרכה לבחורי ישיבה ממרן הגר"ח קנייבסקי שליט"א 

ש.  בחור שגומר ללמוד בס"ד בישיבה קטנה ועומד להיכנס 
לישיבה גדולה מה עליו לעשות כשנכנס לישיבה כדי לגדול

ת. התמדה
ש.  ילמדינו  רבינו שליט"א אורחות חיים להצלחה לגדול בתורה 

ויראת שמים 
ת. ילמד בהתמדה 

ש. מהו אורחות שרבינו שליט"א יכול ללמדינו כהצלחה לבן 
ישיבה שנכנס לישיבה גדולה

ת. התמדה 
ש. בחודש אלול מגיעים לישיבות בחורים חדשים צעירים 
מה תפקידם של הבחורים הטובים הותיקים לעשות 
כדי לקבלם האם צריכים לבטל מזמן לימודים עבור זה 

ת. הכל לפי הענין והצורך 
ש. בתחילת שנה מצוי שחברים באים לבית המדרש 
בישיבה או בתלמוד תורה ורצים לתפוס מקומת טובים 
עבור חבריהם הטובים שעדיין לא הגיעו האם יש בזה 
תופס לבעל חוב במקום שחב לאחרים כי מפסידים בזה 
עבור ילדים או בחורים שהגיעו וגם רוצים לתפוס מקום 
ת. פחמע"ד )פוק חזי מאי עמא דבר( ואי אפשר למחות 
ש. האם יש היתר לתפוס כי כך מצוי ומנהג המקום 

בהרבה מקומות
ת. כנ"ל 

ש. איזה בקשה טובה מציע הרב שליט"א לבחור לבקש 
באלוקי נוצר בתפילה 
ת. שיבין את התורה 

ש. מקובלים אנו שאי אפשר לזכות לתורה בלי תפילה לפי"ז 
צריך עיון האם מרומז תפילה בקניני התורה או שתפילה זה לפני 

הכל ולכן לא מוזכר בקניני התורה 
ת. באימה וביראה 

ש. מהו הדרך של בן עליה לקנות לעצמו חבר טוב 
ת. ללמוד איתו 

ש. בחור ישיבה שרוצה להתקרב לרבותיו ומרגיש שחבריו לועגים 
לו וכדומה במה אפשר לחזקו ולעודדו שלא יבוש

ת. עי' בריש אורח חיים 

ש. מהו ההלכה שראוי לבן ישיבה לקבוע לעצמו שנכנס ללמוד 
בישיבה ורוצה לדעת הלכות 

ת. משנה ברורה כסדר 
ש. מצינו בחז"ל עלת לקרתא הלך בנימותה ולכן משה רבינו 
כשעה לשמים לא אכל ולא שתה כי כך המנהג בשמים וכן המלכים 
שירדו אצל אברהם אבינו אכלו כי כך המנהג כאן האם מהלכות 
דרך ארץ זה מחייב גם בני ישיבה לשמור ולהקפיד על זמני סדרי 

הישיבה מצד עלת לקרתא הלך בנימוסה 
ת. כן 

ש. כשלא שומרים על סדרי 
הישיבה ומזלזלים בזה האם 
חסר מהלכות דרך ארץ מצד 

עלת לקרתא הלך בנימוסה 
ת. כן 

ש. מצינו שמשה רבינו מסר 
נפשו כשעלה לשמים שלא 
אכל ולא שתה מצד דרך ארץ 
של חז"ל עלת לקרתא הלך 
בנימוסה עד כמה חייב בחור 
להשתדל לפי"ז לשמור על 
סדרי הישיבה שבה הוא לומד 
שזה כולל תפילות וסדרים 

ושיעורים 
ת. כמה שיכול 

ש. למאחרים לבוא לסדרי הישיבה בזמן באופן קבוע כי אם 
באיחור מה אפשר לומר להם לזרזם שיבואו בתחילת הסדר 

ת. זריזין מקדימין 
ש. האם בחור בישיבה צריך לקום לפני רבותיו בכל סדר או די 

פעם אחת ביום 
ת. אם זקן כל פעם 

ש. בחור שאינו כשרוני וקשה לו הלימוד ומנסה ונשבר ברוחו 
מה הדרך לחזקו ולעודדו 

ת. יקח חברותא 
מתוך עלון דברי שי"ח תשע"ו נלקח מקונטרס עזרת אליעזר

 איך לומדים, והאם מותר לתפוס מקום לחבר
ואיזו בקשה טובה לבקש באלוקי נצור בתפילה 

  אנחנו לעזרתך בכל ענין ונושא בדרכך לעלות מעלה מעלה.
צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב

1-800-20-18-18
שיחת חינםבין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב

או בטל': 073-7078388
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הגאון רבי יצחק זילברשטיין שליט״א עם דברים שאמר מרן הגרי"ש אלישיב זצ"ל לקראת תחילת זמן
כמה בני ישיבות באו לקראת תחילת ה'זמן' אל מרן הגרי"ש 

אלישיב זצ"ל, ובקשו ממנו שיאמר להם דברי חיזוק.
הרים מו"ח את עיניו מן הגמרא, ואמר להם דבר אחד: לבד 
מכל מעלותיו הנוראות, היה משה רבנו גם כשרוני מאוד... שכן 
הוא למד את כל התורה כולה בארבעים יום. אבל כאשר התורה 
משבחת אותו, היא אינה מציינת את העובדה הזו, שהיה כשרוני...

מה כן כתוב על משה רבנו? "והאיש משה ענו מאוד מכל האדם 
אשר על פני האדמה" )במדבר יב, ג( ללמדנו, שההצלחה בתורה 
אינה נמדדת על פי כשרונות, אלא אך ורק על פי מדותיו הטובות 

של האדם.
ואידך, זיל גמור.

)מתוך הגדה של פסח חשוקי חמד(

לבד מכל מעלותיו הנוראות, היה משה רבנו גם כשרוני 
מאוד... שכן הוא למד את כל התורה כולה בארבעים יום

 כידוע שיכל בחייו את רעייתו הרבנית ע"ה וכן ארבע מבנותיו, ובשום אחד מהם לא ראו אותו מוזיל דמעות, עם כל זה,
אני זוכר פעם אחת שמו"ח הוריד דמעות מעיניו, ומעשה שהיה כך היה

במהלך הלימוד השבוע של מרן שליט"א עם גיסו הגאון הגדול 
רבי יצחק זילברשטיין שליט"א, שאל בתוך הדברים את רבינו 

שליט"א, כי כידוע שבטבעו היה 
חמיהם מרן הגרי"ש מאוד מאוד 
שולט על רגשותיו, וכידוע שיכל 
בחייו את רעייתו הרבנית ע"ה 
וכן ארבע מבנותיו, ובשום אחד 
מהם לא ראו אותו מוזיל דמעות, 
למרות כל הצער והכאב שבדבר, 
כי היה לו כוח שליטה גדול מאוד 
על עצמו, עם כל זה, אני זוכר 
פעם אחת שמו"ח הוריד דמעות 

מעיניו, ומעשה שהיה כך היה:
היה בחור צעיר לפני שנים 
רבות שהתאמץ ללמוד, אך לא 
ראה טעם בלימודו ולא עזרו כל 
הנסיונות שניסו לשכנעו שינסה 

עוד ועוד והבחור היה ממש על סף שבירה מוחלטת ורח"ל כפסע 
היה בינו לבין עולם השקר של עולם הזה. עד שבני משפחתו 
החליטו להביאו בפני מרן הגרי"ש שיברכו ויעודדו בעיצה טובה, 
ואכן הבחור בא לפני מרן הגרי"ש, וכשסיפרו למרן הרב אלישיב 
מה עובר על הבחור, החל מרן זללה"ה להוזיל דמעות מעיניו מצער 

ויגון על מה שעובר בחור שכל רצונו זה ללמוד תורת השם, והיצר 
הרע לא מניח לו.

הבחור שהבחין מקרוב בצער 
הגדול של מרן זללה"ה, אמר 
כבר לא  הוא  כך שכעת  אחר 
צריך שום עידוד... באותם רגעים 
גמלה החלטה בליבו שהוא חוזר 
וב"ה המשיך  לישיבה ללמוד 
וביראת שמים  בלימוד  ועלה 

ע"כ המעשה.
הגרי"ש  מרן  ככל שהיה  כי 
מרומם ומונח כל כולו בתורה 
הקדושה, הוא הרגיש יותר ויותר 
את צערו העמוק של אותו בחור 
שקשה לו לשקוע בלימוד ואין 

התורה מתוקה אצלו.
ורבינו שליט"א התפעל מאוד 

מהמעשה והתרגש מאוד, ואמר שמעולם לא שמע מזה.
יהיו דברים אלו חיזוק לתחילת ה'זמן אלול' הקרוב, שיתחזקו 

רבבות עמלי התורה בכל מקומות מושבותיהם אמן.
)דברי שי''ח(

מתי בכה מרן הרב אלישיב זצ"ל
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רבי ראובן קרלינשטיין זצ"ל על גדלותם והליכותיהם של מאורי הדור
בהלוויתו של רבי שלמה זלמן אויערבך זצ"ל השתתפו מאות 
אלפים. על אף שהיה אדם גדול, ומכיון שהיה אדם גדול- הוא 
היה עניו מאד. פגשתי אותו פעמים רבות באוטובוס, יושב בענוה 
גדולה, מוציא ספר תהילים קטן וקורא. הוא היה גדול הדור לא 

רק בתורה, אלא גם במידות. הוא היה "אדם" שלם.
מטעם הישיבה רצו לשלוח לו מונית או רכב עם נהג, להביאו 
לישיבה. היה עליו להגיע מ"שערי חסד", שם גר כל ימיו, עד ישיבת 
"קול תורה" בשכונת בית וגן, וזה קשה. בפרט היה הדבר קשה 
בשנות זקנותו. היה עליו ללכת ברגל מ"שערי חסד" עד "מחנה 

יהודה" לחכות לאוטובוס, בשרב או בקור 
ובגשם, ולאחר מכן לנסוע באוטובוס 
הצפוף עד "בית וגן". הוא לא הסכים 
לקבל רכב צמוד ולא הסכים למונית. 
כל חייו היה מגיע באוטובוסים לישיבה.

פעם אחת, כשהגיע לתחנה ברחוב 
הפסגה והיה צריך לרדת, ראו התלמידים 
שהיו אתו באוטובוס, שהוא לא יורד. 
הוא נסע עד התחנה האחרונה בבית 
וגן, וחזר ברגל לישיבה. הם לא הבינו, 
ושאלו אותו לאחר מכן: "כבוד הרב, 
תורה היא וללמוד אנו צריכים, מדוע 
שליד  בתחנה  אתנו  הרב  ירד  לא 
הישיבה?" אמר להם הרב: "אני ישבתי 
ליד החלון, ולידי ישב יהודי עם סלים. 

לא רציתי להטריח אותו שיקום עם הסלים…"
איזו דרך ארץ! הוא היה מוכן להמשיך לנסוע, להתרחק ממחוז 
חפצו, ואחר כך ללכת ברגל, כדי לא להטריח אדם! כמה אנשים 
אנחנו מכירים שהיו מתנהגים כך? זהו "אדם כי יקריב"- קודם 

כל להיות אדם!
פעם אחת הלך רבי שלמה זלמן זצ"ל ברחוב הפסגה, וגשם חזק 
התחיל לרדת. רבי שלמה זלמן ראה בחור צעיר מישיבה קטנה, 
מתקרב אליו, עם מטריה קטנטונת של ילדים. הבחור ביקש מרבי 
שלמה זלמן להיכנס אתו תחת המטריה שלו. רבי שלמה נכנס 
מתחת למטריה, אבל המשיך להירטב כמקודם. המטריה הקטנה, 
מעל שני אנשים, לא הועילה כמעט כלום כנגד הגשמים העזים. 
פתאום עצר רכב, והנהג הזמין את רבי שלמה זלמן: "כבוד הרב, 

הכנס ואקח אותך לישיבה".
אמר לו הרב: "לא , לא, אני הולך עם הבחור הזה".

הבחורים ראו את ראש הישיבה מגיע כשהוא כולו רטוב. שאלו 
אותו: "כבוד הרב, למה לא רצה הרב לעלות לרכב?"

אמר להם: "ראיתי שלבחור הצעיר הייתה הנאה מכך שהוא 
לקח אותי תחת המטריה שלו. עדיף היה לי להירטב, ולא לפגום 

בהנאה שלו…"
זה גדול הדור – לחשוב על ילד, על כל אדם. לשמח כל אדם.

קודם תהיה "אדם", אחר כך תתפלל!
• • •

ל"חזון איש" היה מנין קבוע בביתו לתפילת מנחה, כל יום בשעה 
אחת. במנין השתתף גם הסטייפלר, רבי יעקב ישראל קנייבסקי 

זצ"ל, שהיה גיסו של החזון איש.
פעם אחת, רבע שעה לפני השעה 
אחת, קם הסטייפלר ועמד לעזוב. 
היו שם בדיוק עשרה אנשים, יחד 
עם הסטייפלר. אם הוא ילך לא 
יהיה מנין, וה"חזון איש" יאלץ 

להתפלל ביחידות.
אמרו אנשים לסטיפלר: "בבקשה 
ממך, השאר, אתה עשירי למנין!". 
אמר להם: "אני מצטער, קבעתי 
לשעה אחת בדיוק עם האינסטלטור".

ניסו האנשים לשכנע אותו: "ואם 
קבעת איתו?! שיחכה האינסטלטור 
רבע שעה… הרי פה מדובר בחזון 
איש!". אמר להם הסטייפלר: "אני 
לא חושב שמותר לי להתפלל כך, 

כשהאינסטלטור מחכה לי ומצטער בינתיים".
שאלו את ה"חזון איש", ואמר כדברי הסטייפלר: "אסור להישאר 

כך לתפילה, על חשבון האינסטלטור הממתין לשוא!"
פעם אחת בא אדם לקחת את הסטייפלר במונית, כדי שיהיה 
סנדק בברית. הסטייפלר היה צריך להתארגן מעט, כדי שיוכל 
זרז אותו, שלא  לו  לצאת לברית, אך אותו אדם שבא לקרא 
במתכון, יתר על המידה. אותו אדם אמר: "כבוד הרב, הנהג של 

המונית מחכה כבר בחוץ".
הרב שמע זאת, ומיד נעל את הנעלים בלי גרביים, וירד למונית. 
הוא הלך בלי גרביים לברית! לא היה אכפת לו, שיראו אותו יושב 
כסנדק בלי גרביים. ולמה? כדי לא לגרום לנהג מונית לחכות. 

אסור לצער אותו!
לימוד גדול יש לנו כאן – ראשית חכמה תהיה בן אדם, ואל 

תעשה שום דבר על חשבון אחרים…
קודם כל צריך להיות בן אדם!

)יחי ראובן-פרשת ויקרא(

 מדוע לא ירד רבי שלמה זלמן אוירבאך בתחנה ליד הישיבה 
ומדוע הסטייפלר לא נשאר להשלים מנין

1-800-20-18-18
  אנחנו לעזרתך בכל ענין ונושא בדרכך לעלות מעלה מעלה.

צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב

שיחת חינםבין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב
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 מרן בעל ה'קהילות יעקב' בעבודת הקודש כפי שראו אותו נכדיו מקרוב 
תורה ורק תורה

בכל עת ובכל שעה ראינו את סבא לומד- זה מה שעשה בכל 
שעות היממה. לפעמים עסק בתורה מתוך ייסורים גדולים. גם 
כשהיה חולה וגופו להט מחום, לא פסק מלימודיו. "אמנם קשה לי 
ללמוד", אמר, "אך יותר קשה לי שלא ללמוד... לו הייתי לומד רק 
כשנוח לי, הייתי נותר עם הארץ גמור". פעם אף התבטא: "העינוי 

הגדול ביותר שיש לי בתשעה באב הוא שלא ללמוד"...
סבא הסטייפלר היה חרד מביטול תורה ולו לרגע קט, וגם בלילות 
שבת, כששרר חושך בבית, היה יושב ומשנן משניות בעל-פה. מימי 

ימיו לא  בחרותו ועד סוף 
היתה שנתו מסודרת- הוא 
היה לומד ולומד עד שנפל 
בעייפותו על מיטתו או על 
הסטנדר. מחזה שכיח היה 
לראותו מנמנם על כיסאו 
משניות.  ממלמל  כשפיו 
לעיתים היו מוצאים אותו 
בבוקר השכם כשהוא עדיין 
שקוע בתלמודו;  הוא למד 
זמן  הגיע  עד אשר  ולמד 
קריאת שמע של שחרית... כבר 
בשנות בחרותו בנובהרדוק 
יצא שמו בכל העולם הישיבות 
כמי שלומד בהתמדה סדרים 
של שלושים שעות רצופות!

בספרו 'תולדות יעקב' מצטט אחי רבי אי"ש את סבא: "יש הסוברים 
שאפשר להשיג השגות גבוהות בכל מיני אמצעים ודרכים, ואינם 
יודעים כי עיקר גדלותו ורוממותו של האדם בא לו אך ורק על 

ידי לימוד התורה".
אכן, על ידי לימוד התורה בעמל ובמסירות נפש מוחלטת בכל 
מצב וללא כל תנאי, התעלה סבא, התגדל והתרומם, וזכה לכל 

המעלות של העוסק בתורה לשמה.
לנערי בר-מצוה שבאו להתברך מפיו היה עורך חישוב, כי יכולים 
הם להתמיד וללמוד מדי יום במשך שתים עשרה שעות )שמונה 
שעות לשינה, שעתיים לתפילה, שעתיים לאכילה ולשאר צרכים, 
והיתר ללימוד(. הוא אף נהג להזהיר את בני התשחורת, כי אם 
ילמדו רק שמונה שעות ביממה, ויבטלו ארבע שעות, או-אז תגרום 
הבטלה להפסד של כל תורתם, חלילה, בבחינת 'אם תעזבני יום- 

יומיים אעזבך".
עם זאת, הסביר פעם לאחד משואליו, כי על ידי לימוד יומי בן 
12 שעות יכול אדם להיחשב 'תלמיד חכם', אך ודאי שאין די בזה 

כדי להיות 'גדול' באמת... 
אכן, כי כסבא יכול לומר כן!

'בכל דרכך דעהו'

אם נבקש למצוא אדם אשר קיים את הפסוק 'בכל דרכך דעהו', 
וכל מעשיו היו לשם שמים על פי רצון ה'- הרי עומדת לנגד עינינו 
דמותו המאירה של סבא. כל פסיעה וכל תנועה שלו היו מחושבות 
מתוך יראת שמים מופלגת, ומפני כל אלו זכה גם לסייעתא דישמיא.

אפילו נושא שולי כעישון- כמה דקדוקים וזהירויות היו כרוכים 
בו! סבא היה מעשן מפעם לפעם. הוא הורגל בכך בבחרותו כאשר 
לא היה לו מה לאכול, והסיגריות השיבו את נפשו הרעבה. אמנם 
בהיותו חתן כתב לו החזון איש: "הנני חושב כי עישון הטבק קשה 
לנשימה ומעבה את מקום הריאות, ולכן יש לפרוש מזה". )החזון 
איש כתב זאת עשרות שנים לפני שנודע כי העישון 
מסוכן מאוד!( אולם סבא הסביר לחזון איש את הצורך 
שלו בעיתון. רק בשנותיו האחרונות חדל מלעשן. והנה 
נוכל לראות עד כמה דקדק ונזהר סבא בנושא זה: כבר 
בבחרותו קיבל על עצמו שלא לבקש סיגריה מאיש. 
סבא נזהר מאוד שלא להדליק את הסיגריה מנרות בית 
הכנסת. בהיותו בישיבה הפקיד שלא לפתוח את התנור 
כדי להדליק את הסיגריה, שמא ימעט את חומו. בפסח 
לא עישון מחשש חמץ, ובשנת שמיטה נמנע למעשן שמא 
יש בטבק חשש גידולי שביעית. סיגריות מאמריקה לא 
עישן משום ששמע על חשש כשרותי קלוש שיש בהן. 

'רגלי חסידיו ישמור' – פעם בשנת שמיטה הביאו לו 
סיגריות מחו"ל שאין בהן חשש שביעית. סבא התחיל 
לעשן, ולפתע אחזו חיל ורעדה. הוא ירק מפיו את הסיגריה 
וקרא: "הלא מריח כאן יין נסך! פע! אחי רבי אי"ש החליט 
לברר את הדברים ביסודיות, ואחר חודשים ארוכים גילה 

כי אכן, בתהליך הייצור מזלפים יין על עלי הטבק...
גם בנושא זה באה לידי ביטוי השתדלותו המיוחדת ב'בין אדם 
לחברו'- בשנות השואה כבש את רצונו ולא עישן כלל. וכך הסביר: 
"חז"ל אומרים כי על האדם להשתתף בצער הציבור. אני אדם עני, 
בין כך הריני מסתפק במועט ואינני מרבה באכילה יתר על הדרוש 
לי. במה אוכל להשתתף בצערם של ישראל? אמרתי לעצמי, אחדול 

מלעשן, אף שהעישון נצרך לי מאוד, ובכך אצטער בצערם"...
כל צעד ושעל שלו היו בבחינת 'תורת שלמה'. מכל תנועה ושיחה 
שלו יכלו ללמוד דין, דקדוק הלכה או מנהג. סבא הסטייפלר היה 
משתמט מלהורות הלכה אפילו לקרובים אליו, באומרו כי על פי 
החזון איש, רב השיכון הוא הגאון רבי גדליה נדל, אך עם כל זאת, 
מאות ואלפי פסקי הלכה יצאו מפיו כבדרך אגב. תלמידו רבי 
אברהם הורביץ עקב אחר תנועותיו ככל יכולתו ורשם כל הנהגה, 
הוראה או מעשה שראה אצלו. חלק מן האוצר הבלום שברשימותיו 

הדפיס בחמישה כרכים עבים בסדרה 'אורחות רבנו'.
הווי רץ למצווה

סבא עשה את רצון ה' מבלי לערב שיקולים של נוחות או יכולת. 
אם סבר כי רצון ה' הוא לעשות דבר מה, או לחילופין- להימנע 
מכך, שום דבר לא עמד בעדו: לא השרב בקיץ ולא צינת החורף, 

לנערי בר-מצוה שבאו להתברך מפיו היה עורך חישוב, כי יכולים הם 
להתמיד וללמוד מדי יום במשך שתים עשרה שעות, 8 שעות לשינה, 

שעתיים לתפילה, שעתיים לאכילה ולשאר צרכים, והיתר ללימוד

המשך בעמוד 7 <<<



67 dirshu@acheinu.co.il :יוצא לאור ע"י ארגון אחינו רח' הקבלן 45 ירושלים טל: 02-5609025 | לקבלת העלון לפנות לכתובת הנ"ל | מייל

<<< המשך מעמוד קודם

לא חולשה ולא מחלה. גם בערוב ימיו, בהיותו לחוש וחולה, הפך 
לחזק ולתקיף כאשר נזדמן לפתחו דבר מצווה.

פעם נסע סבא במונית ברחוב רבי עקיבא בבני ברק. גשם שוטף 
ניתך ארצה, והבריות הסתגרו בבתיהם. לפתע ראה סבא מחלון 
המונית סוס הרתום לעגלה מחליק בגשם ונופל לתוף ביצה. סבא 
ביקש מן הנהג לעצור, ירד מן הרכב ומיהר לסייע לעגלון לחלץ 

את סוסו מן הבוץ. תוך שהוא מתרטב עד לשד עצמותיו.
'רק' אחר לאחד  והנהג  )סבא הורה לנהג שלא לספר זאת, 
מתלמידיו של סבא כי "יש לי סיפור שאיני יכול לספר'. מכאן ועד 

להתוודעותו של התלמיד לסיפור, קצרה הדרך...(
הכנסת אורחים

בוקר אחד, בשנותיו האחרונות של סבא, נכנס לחדרו תלמידו רבי 
אברהם הורביץ, והנה הוא רואה מחזה חריג ביותר: ליד שולחנו של 
סבא יושב אברך צעיר וסועד את לבו, וסבא עומד עליו לשרתו... 
רבי אברהם תמה מאוד למראה עיניו ופתח בשיחה עם אותו 
אברך. נתברר לו כי אמש הגיע הלה מירושלים כדי ליטול עצה 
ותושייה. הוא היה אחרון בתור, ובהגיע חצות לילה הודיעו לו שלא 
יוכל להיכנס כי הרב נרדם. התחבורה לירושלים כבר פסקה בשעה 
זו, והאברך הבין כי ייאלץ לעשות את הלילה בבני ברק. הוא בירר 
אצל דודתי, שהתגוררה בדירה הסמוכה לסבא, על מקומות לינה 
בעיר, ומאחר שנבצר הימנה לסייע בידו )לארחו בביתה לא יכולה 

בגלל איסור ייחוד(, הציעה לו ללכת לבית הכנסת 'לדרמן'.
בשעה מאוחרת יותר, כשהתעורר סבא משנתו, סיפרה לו דודתי 
לפי תומה על האברך שנותר ללא מקום לינה. באין אומר ודברים 
קם סבא ויצא מן הבית לעבר 'לדרמן'. יש לזכור כי באותן שנים 

כבר לא ראה סבא היטב ואף היה כבר שמיעה. גם ההליכה קשתה 
'לדרמן'  עליו ביותר- את הדרך הקצרה מביתו לבית הכנסת 
היה עושה במשך זמן ארוך, כשמפעם לפעם הוא מתיישב על 
הספסלים שהוצבו למענו לאורך הרחוב. באותו יום לא חש סבא 
בטוב, ולמרות כל זאת הוא מיהר ל'לדרמן' והגיע לשם תוך זמן 

קצר, מבלי לעצור למנוחה.
את הדרך חזרה כבר עשה סבא הסטייפלר בלוויית אותו אברך, 
בקצב ההליכה הרגיל שלו: הוא התהלך לאטו, עקב בצד אגודל, 
מתנשם ומתנשף... סבא הכניסו לביתו, הציע לו את המיטה, ובבוקר 
הגיש לו ארוחת בוקר, שאלו למטרת בואו, בירכו ושלחו לביתו...

)המעשה עשה לו כנפיים תוך זמן קצר מאחר שהוא היה נשמע 
דמיוני לפי מצבו הבריאותי של סבא באותו זמן, עד כדי כך שהעיתון 
'תמורה', שהופיע אז, פרסם את הידיעה בהבלטה. מישהו סיפר על 
כך לסבא, והוא השתומם: "יהודי מקיים מצוות הכנסת אורחים, 

וכותבים על כך בעיתון; מחר יכתבו עלי שהנחתי תפילין"...(
חכם הרזים 

סבא היה חכם ופיקח מאוד בכל שטחי החיים וירד לסוף דעתם 
של בני אדם. מכתביו שנדפסו בשלושת כרכי "קריינא דאיגרתא' 
כוללים עצות ודברי חכמה, המעידים על הבנתו העמוקה בתורת 

הנפש.
פסיכולוג חרדי מארה"ב פרסם ספר ובו מכתבים שזכה לקבל 
מסבא במענה לשאלותיו. מכתבים אלו כוללים עצות והדרכות 

לסובלים מבעיות נפשיות ומצוקות רגשיות.
מתוך הספר בית אמי- ר. צביון.

חרדת הדין של רבינו מרן הגראי״ל שטיינמן שליט״א 
לבוחן לבבות ביום דין...

שמעתי מרבינו שאומר בדאגה, שמקווה שבעולם האמת לא יהיו 
בושות לאביו, בכך שלא היה כפי שציפה שיהיה.

לעתיד, ישאלו את האדם: "ערוך מקרא שקרית ומשנה ששנית", 
וזה כלל לא פשוט, לא זוכרים מה שלומדים.

אדם צריך לפחד מאימת הדין, מה יענה למלאכים שיאמרו לו: 
"אתה גאון, אתה צדיק, כך אמרו עליך, איה גאונותך וצדקותיך?" 

איזה בושות יהיו אז...
מה אענה על תלמוד ירושלמי, אני לא למדתי מספיק בעיון 
תלמוד ירושלמי, בספר התשובות של הרוגטשובר מלא ירושלמי, 

הוא היה גאון עולם.
ישב רבינו במקומו בסעודת שבת, מול ארון הספרים, הרים ידיו 
ואמר: "מה יהיה שם בעולם האמת? הנה, יש לי כמה ש"סים, 
רמב"ם, טור ושו"ע, מה נענה להם על כך שביישנו אותם, ולא 
למדנו בהם? מה נענה לר"מ, לטור ולשו"ע שיאמרו לנו: 'הרי היה 
לכם את ספרינו ולא אחד אלא יותר, למה לא למדתם בהם?' 
איזה בושות יהיו לנו מזה... ומה נענה לגדולי האחרונים: הקצות 

והגרע"א שכך ביישנו אותם ולא למדנו בהם??"

ובתוך הדברים הרים רבינו את הפת ואמר: "אם את הפת צריך 
לכסות בשעת קידוש על היין, שלא יראה בושתו, בוודאי יש בושה 
לספרים שעומדים בלא שלומדים בהם, אם כך, אני צריך לכסות 

את הספרים!!!"
הרבנית ע"ה אמרה לי שרבינו שליט"א לא אהב לקנות ספרים סתם, 
ואמר שאינו יכול לסבול שיש ספרים בארון והם לא בראש שלו.

רבינו דיבר באימה על יום הדין הגדול והנורא, שיאמרו בבית 
דין של מעלה: 'עמוד וערוך משנה ששנית', ויאמרו: 'חיברת ספר 
על זבחים תאמר מה כתוב בגמ' זבחים', ואם יאמר: 'איני זוכר' 

איזו בושה וחרפה תהיה...
שמעתי מרבינו )ליל שמחת תורה(, דהנה יש שרוקדים ושמחים 
עם התורה, אבל מה אני? אין אפי' מסכת אחת שאני יודע, עם 
מה אני ארקוד? ומה אשיב שישאלו אותי ערוך משנה מקרא וכו', 

וישאלו למה עשית כך ולמה כך, על כל דבר שישאלו.
דיברתי עם רבינו על "בושת", לפתע אמר לי רבינו: "אוי, כמה 

בושת תהיה שם למעלה, הא איזה בושה!!!"
)מתוך צדיק כתמר יפרח(

שמקווה  בדאגה  שאומר  מרבינו  שמעתי 
בכך  לאביו,  בושות  יהיו  לא  האמת  שבעולם 

שלא היה כפי שציפה שיהיה
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הגאון רבי ברוך שפירא שליט"א, מראשי ישיבת "קול תורה" לצעירים, על העול וחיי הפרא.

ירמיהו הנביא אמר: )איכה ג כז( " טוב לגבר כי ישא עול בנעוריו". 
לכאורה אם נשאל כל אדם או בחור, עול זה דבר טוב או לא? 

בחור בעל מחשבה ישיב, אומנם עול זה דבר קשה, אבל זה 
הכרחי, כי אני מבין שבלי עול אי אפשר לצמוח, ולכן מוכרחים 

לסבול קצת את העול, כדי לצמוח.
בחור חכם שרואה את הנולד ישיב, עול זה משתלם, זה כדאי. בלי 
עול אני לא יכול להתקדם, בלי עול אני אשאר תקוע במצבי, ולכן 

עול זה דבר משתלם.
אבל לא נשמע מי 
שישיב שעול זה דבר 
טוב, כי עול זה קשה, 

וקשה זה לא טוב.
אבל ירמיהו הנביא 
לא אומר כך, ירמיהו 
לגבר  "טוב  הנביא, 
כי ישא עול", הקב"ה 
זה  לנו שעול  מגלה 
דבר טוב. למה אנחנו 

לא מבינים ככה?
היא  התשובה לכך 
בפסוק באיוב  )איוב 

יא יב( "ועיר פרא אדם יוולד" , אדם נולד בטבעו פרא, פרא זה 
ההיפך מעול, כאשר טבע האדם הוא להרגיש משוחרר ללא עול, 
מובן למה הוא לא מרגיש את הטוב של העול, אבל הקב"ה מכיר 

אותנו, ויודע שזה לא רק מחויב המציאות, אלא זה גם טוב.
עול של בן מלך זה טוב

יכול  יש שני סוגי אנשים מוגבלים, אסיר ומלך, אסיר אינו 
לעשות מה שהוא רוצה, הוא צריך ללבוש בגדים של אסיר, אינו 
יכול ללכת לאן שהוא רוצה, הוא נמצא במעקב במשך כל היום, 
בקיצור הוא אסיר, חנוק ומוגבל. מלך הוא גם כן אסיר, אסיר 
בחבלי זהב, גם מלך אינו יכול לעשות מה שהוא רוצה, יש עליו 

שמירה קפדנית, יש עליו גם כללים נוקשים מה הוא צריך לעשות 
במשך כל היום זה לא קל.

אבל הבחירה שלו הוא איך שיקבל זאת, הוא יכול לקבל זאת 
כאסיר, הוא מרגיש חנוק, ומחכה לרגע שיוכל להשתחרר ממגבלותיו. 
אבל הוא יכול לראות את עצמו כמוגבל מחמת שהוא מרומם, הוא 
בן של מלך מלכי המלכים הקב"ה, אני לא יכול לעשות מה שאני 
רוצה, אני מבחר המין האנושי, יש לי משימה בחיים, ולכן יש עלי 

כללים נוקשים כיצד להתנהג.

המוגבלות מראה על מעלה
העולם מורכב מארבע יסודות, דומם צומח, חי, מדבר, החשוב 
ביותר הוא האדם, בשבילו נברא העולם, הפחות חשוב זה הדומם.

והנה כשאנו מסתכלים על ארבעת היסודות אנו רואים דבר 
מעניין, לדומם שהוא הכי פחות חשוב, אין שום פגעים, שום דבר 

לא מפריע לו, אין לו מחלות , אין לו מוות.
הצומח שהוא כבר יותר חשוב מהדומם, יש כבר קצת מגבלות, הוא 
צריך שמש, יש דברים שמזיקים לו, החי שהוא במעלה 
יותר גדולה מהצומח, יש כבר יותר דברים שמזיקים לו, 
הוא סובל ממחלות, לא כל דבר טוב לו, אם הוא יאכל 

דברים שלא טובים עבורו הוא ימות.
אבל המדבר שהוא החשוב ביותר בבריאה, הוא גם 
הכי רגיש, כל שינוי מפריע לו, חיידק קטן שנדבק בו, 

והוא כבר שוכב חולה.
למה האדם שהוא הכי חשוב בבריאה, הוא הכי רגיש 
והכי מוגבל? המוגבלות מראה על חשיבות, מראה על 

מעלה, כל דבר שהוא חשוב יש לו יותר מוגבלות.
הרמב"ם כותב שלא כל האנשים הם שווים, יש אנשים 
חשובים יותר, והם היהודים, גם ביהודים יש סדר, יש 
ישראלים, יש לוויים, ויש כוהנים, אדם שלומד תורה, הוא 
בסדר המעלה החשוב ביותר בעם ישראל, אדם שיושב 
ולומד תורה, יותר חשוב אפילו מכוהן גדול שנכנס לפני ולפנים.

ולכן בן תורה מפני חשיבותו, צריך שיהיה לו מגבלות יותר גדולים, 
הוא צריך יותר גדרים, יותר סייגים, לגודל חשיבתו.

אבל יש כאן רובד עמוק יותר, המגבלות שלנו לא רק שהם לא 
צריכים להפריע לנו, אלא האמת היא שהעול בונה את האדם. 

אדם חופשי ללא עול,  הוא אדם הרוס.
מגיעים אלי הורים לבחורים שנפלו, היום יש מכשירים טכנולגיים 
ימצא, הסתכלות אחת  ובל  יראה  בל  טמאים, שהם בבחינת 
במכשירים אלו, יכולה לגרור את האדם לתהום, בחורים שנופלים, 
הם נופלים ביידשקייט, אבל לא רק זה, הם מאבדים צלם אנוש, 

הם לא בני אדם.
העול בונה. זה נראה קשה, נראה מוגבל, אבל הוא נבנה, הפרא 
הורס, הוא נראה משוחרר, אבל האדם שבו נהרס, החיים שלו נהרסים.

החשוב ביותר הוא לא לראות את החיים תחת העול כאסיר 
שפל, אלא להרגיש שאני בן מלכים, ובן מלך הוא אדם מרומם, 
שאינו יכול לעשות מה שהוא רוצה, יש לו תפקיד בחיים, ולזה 

הוא צריך לשאוף להגיע.
בלי עול הוא כעלה נובל

 ביום כיפור בתפילת נעילה, פתאום זכרונו צף לי, וחשבתי 
אולי לא עשיתי עדיין מספיק עבורו, לאחר התפילה, טעמתי 
משהו לשבירת הצום, ובקשתי מידידי שיהיה לו רכב, ניסע 

יחד למושב, אולי נצליח להציל את הבחור

המשך בעמוד הבא <<<
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<<< המשך מעמוד קודם

לפני כמה שנים היה בישיבתנו בחור כשרוני שהגיע מאחד 
המושבים שבפרברי ירושלים, כל חבריו היו עיר פרא אבל הוא 

בחר לחיות עם עול, ואכן הוא פרח, וראה פרות בעמלו.
בסוף שיעור ב' אירע לו משבר, הבנתי ממנו שלזמן אלול הוא 
לא יחזור לישיבה, ניסיתי לדבר איתו, אבל שום דבר לא עזר, הוא 
כבר הלך שבי אחר חבריו, הוא חשב שחבריו הם המשוחררים, והוא 
המסכן המוגבל, וחזר לחבריו, כאב לי מאוד, אבל מה יכולתי לעשות.
ביום כיפור בתפילת נעילה, פתאום זכרונו צף לי, וחשבתי אולי 
לא עשיתי עדיין מספיק עבורו, בכל זאת הוא לא אשם, הוא גר 
במושב שכל החברים שלו הם כאלו, אולי בכל זאת אנסה עוד 
פעם. לאחר התפילה, טעמתי משהו לשבירת הצום, ובקשתי מידידי 
שיהיה לו רכב, ניסע יחד למושב, אולי נצליח להציל את הבחור.

הגענו למושב, ופגשתי את הבחור כשהוא יושב על הגדר עם 
חבריו, כשראה אותי אמר לי, כבוד הרב זה מאוחר, אני לא חוזר 
לישיבה. אמרתי לו, אבל בכל 
זאת השקעתי בך, אני רוצה 
לומר לך כמה מילות פרידה.
נכנסנו לביתו, ואמרתי לו, 
אני רוצה לספר לך דבר מהגן.
היה עלה על עץ שפרח, 
הוא קיבל את כל מה שהוא 
צריך, לא היה חסר לו כלום.

יום אחד, העלה ראה ציפור 
עפה, הוא חשב לעצמו, הציפור 
יש לה כנפיים  משוחררת, 
ויכולה לעוף, ואילו אני מוגבל 
על העץ, חבל שאני מוגבל, 
אני רוצה לראות את העולם, 
לא להישאר תקוע במקום 
אחד, כמה הייתי רוצה להיות 

משוחרר.
והנה יום אחד, ה'נס' קרה, 
העלה התנתק מהעץ, הגיעה 
רוח והעיפה אתו, והוא הרגיש 
באוויר  עף  הוא  משוחרר 
משוחרר, הוא חשב לעצמו, 

אני משוחרר, כמה מסכנים העלים על העץ שעדיין מוגבלים.
עברו כמה שעות, הרוח הפסיקה לנשוב והעלה נפל על הארץ, 
השמש יצאה על הארץ, והעלה התחיל לנבול, אנשים עברו ודרכו 
עליו, והוא כבר הבין את הטעות הגדולה שעשה, רציתי להיות 
משוחרר, ריחמתי על החברים שלי שנשארו בעץ, אבל כעת אני 

נובל, והחברים שלי ממשיכים לפרוח.
אמרתי לו: היית מחובר לעץ החיים, לעץ התורה, לא היה חסר 
לך כלום, אבל הרוח שנשבה רוח פרצים של החברים, ניתקו 
אותך מהעץ, אתה כעת מרגיש משוחרר, ואתה מרחם על החברים 

שנשארו בישיבה, הם מחוברים לעץ, ואינם יכולים להיות משוחררים 
כאוות נפשם.

אבל דע לך, אני אומר לך מתוך נסיוני הרב, ימים יגידו, החברים 
שלך שנשארו בישיבה הם כעת אכן עובדים קשה, יושבים כל 
היום ולומדים, אבל העול שלהם יפריח אותם, הם מחוברים לעץ 
והם יפרחו , הם יעשו פרות. הם יקימו משפחה ויראו נחת, אתה 
כעת מרגיש משוחרר, רוח הנעורים שמנשבת בך, מראה לך עולם 
חדש, אבל ימים יעברו ותנבול כמו העלה שהתנתק מהעץ, אתה 

עוד תתחרט.
הבחור היה נבון, בחודש הקצר  שהוא שהה יחד עם החברים שלו, 

והרגיש 'משוחרר', הוא כבר ידע לאיזה בוץ הוא נפל.
המלחמה בין ה'עול' ל'פרא'

עול זה לא הכרחי, עול זה טוב, עול בונה את האדם, מי שיש לו 
עול, והוא לוחם עם הפרא שבו, יצמח. בתחילה זה נראה קשה, 
אבל תשאלו את כל מי שקצת מכיר את החיים, זה משתלם, 
לבסוף צומחים. חיים אמתיים יש רק למי שבצעירותו היה לו 
עול, זה לא רק ביידשקייט, גם בגשמיות, מי שלא לוחם ואין לו 
עול, בתחילה הוא נראה משוחרר, אבל לבסוף הוא יהפך להיות 

עלה נובל גם בגשמיות.
מתוך דברים שנאמרו בישיבת 'נחלת שמואל'

)מתוך יתד  אב תשע"ז(

"והנה יום אחד, ה'נס' 
קרה, העלה התנתק 

מהעץ, הגיעה רוח 
והעיפה אתו, והוא 

הרגיש משוחרר הוא 
עף באוויר משוחרר, 

הוא חשב לעצמו, אני 
משוחרר, כמה מסכנים 
העלים על העץ שעדיין 

מוגבלים.
עברו כמה שעות, הרוח 
הפסיקה לנשוב והעלה 
נפל על הארץ, השמש 

יצאה על הארץ"

  אנחנו לעזרתך בכל ענין ונושא
 בדרכך לעלות מעלה מעלה.

 צוות מורחב של 'מוקד הישיבה'
לעזרתך בכל יום בשעות הערב

1-800-20-18-18
שיחת חינםבין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב

או בטל': 073-7078388

קשה לך?
זקוק לעזרה?
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הגה״צ רבי אלימלך בידרמן שליט״א על טכסיסי היצר - לנסות את האדם לאבדו מיישוב דעתו ולייאשו
'ותגער בשטן לבל ישטינני' 

הגאון רבי ישראל סלנטר זי"ע אמר פעם לאחד שהתאונן לאמר 
הנה התיאשתי כבר מעבודת ה', כי אין בכוחי לשוב ולעמוד אל 
מול יצרי הרע, המתגבר עלי בכל כוחו, ענהו רבי ישראל, הנה 
יצרך הרע מאמין בך יותר ממה שהינך מאמין בעצמך, וראיה לכך 
מדברי הגמרא )ר"ה טז): שהשטן מתערבב בעת תקיעת שופר, 
ואמרו בירושלמי, שהשטן מתערבב כיון שירא שהוא שופר של 
משיח וכבר שבו ישראל בתשובה, נמצא השטן מאמין שבכוחך 
לשוב בתשובה שלימה, ואילו אתה אינך מאמין שבכוחך למחוק 
את כל עברך ולהתחדש בעבודת קל חי. וידע כל איש כי זהו אחד 
מטכסיסי היצר - לנסות את האדם לאבדו מיישוב דעתו ולייאשו.
וכן כתב הרה"ק ה'שפת אמת' בביאור דברי הכתוב 'טוב מעט 
לצדיק מהמון רשעים רבים, שהנה היצר הרע בא לו לאדם ומראה 
לו הרבה רשעיות קטנות אשר עשה, ובזה הוא רוצה לשבר את 

רוחו לגמרי, אך הירא את דבר ה' עונה 
ליצרו ואומר לו ,הן אמת שיש לי אך מעט 
'צדקות', אבל רק על אלו אביט ומהם אשאב 
שמחה והתחזקות, ובזאת הוא גובר על 
יצרו ומנצחו, וזה דבר הכתוב 'טוב מעט 
לצדיק 'שיביט על מעט צדקותיו, מאשר 
להביט על 'המון רשעיות הרבות' שהיצר 
מציב אל מול עיניו. וכבר המשילו את 
דרכו זו של היצר, לאותו גנב' מחוכם', 
שהיה לווה מחברו מאה מעות, ולמחרת 
בא ואמר לו: הריני כבר חייב לך מאה, 
במטותא ממך הלווה לי עוד מאה ויחדיו 
אהיה חייב לך מאתיים, וכך שנה ושילש, 

והוסיף עשות עם כל בני העיירה ,עד שהגיע לפיקח אחד ולווה ממנו 
מאה מעות, בשעה שבא אליו בשנית לומר לו את 'פזמונו'- הנה 
כבר מחויב אני לך מאה הלווני עוד מאה ואהיה מחויב מאתיים, 

ענהו הפיקח, אינך חייב לי מאומה ...ותלך לך ממני.
כך הוא דרכו של יצר, ביום הראשון מפתה את האדם לדבר 
עבירה, וממחרת אומר לו, הרי ממילא עברת אתמול על רצון 
בוראך, וממילא אינך 'צדיק יסוד העולם' אם כן אפשר לך כבר 
לחטוא עוד, וכך הוא מורידו לאבדון על ידי שמדמה לו תדיר שאינו 
כי אם חוטא ופושע גמור, אך האיש החכם שעיניו בראשו, מיד 
בשעה שיבוא אליו היצר בשנית, יענהו, מעולם לא חטאתי והנני 
צדיק הדור, והאיך תעיז לפתותני לדבר עבירה, ובכך ירחיק מעל 

עצמו את פגיעתו הרעה של המלאך המשחית.
מעשה היה אצל כ"ק הרה"ק רבי יהודה'לע מדזיקוב זי"ע )כפי 
שמספר משמשו הרה"ג ר' שלמה טויסיג שליט"א( בשנותיו האחרונות 
אחז רבי יהודה'לע בפלך השתיקה, ויהי באחת השנים בליל א' 

דסוכות כשנכנס הרבי עם משמשיו אל הסוכה, וכבר אחז את הכוס 
לקדש 'קידוש היום 'וכולו אומר התלהבות ודביקות עצומה, ברגע 
האחרון הבחינו המשמשים שה'שלאק' )המיועד לכסות את הסכך 
בעת הגשמים( אינו מורם מעל הסכך ונמצא שעדיין אינם יושבים 
בצל סוכה, ובמקום שהרבי יכעס על המשמשים היאך קרה כדבר 
הזה, פרץ בצחוק גדול, ואף שבר את שתיקתו למשך כל ימי החג, 
וכל מי שהגיע לבקרו זכה לשמוע ממנו את דבר המעשה שחש 
'אז ער כאפט מלאכים' )כינוי להתרוממות עצומה שמתעלה האדם 
להיות כמלאכים( וכמעט שאכל בהתלהבות את הכזית הראשונה 

חוץ לסוכה. וממנו נלמד 'נגיעה במקצת'.
זי"ע בעל ה'ברכת  'ברוך בער' מקאמעניץ  הגאון הגדול רבי 
שמואל' אמר פעם, דעו לכם שהיצר אינו מניח לאף אחד, ולכל 
אחד ימצא את הדרך להפילו בפח יקוש כפי מדרגותיו, ואף ה'ראש 
ישיבה 'אינו נמלט ממנו, הן אמת שלא יבוא אליו לומר לו אל 
תלמד שהרי ראש ישיבה הוא ולא ישמע 
לו, ואף להדיחו מיראת שמים לא ינסהו 
מכיוון שהיצר יודע בעצמו שלא ישמע 
לו, על כן יבוא לעוררו שיחמיר בחומרות 
יתר על המידה עד כדי 'נערווען' )עצבים( 
ובזה  המעבירות את האדם על דעתו, 
יפילנו לגמרי. וסיפר את אשר קרה עמו 
בראשית הימים, שאחר המלחמה עבר 
להתגורר בווילנא יחד עם אביו הגאון 
רבי שמואל לייבאוויטץ זצ"ל ,ושם חלה 
האב ור' ברוך בער ישב ליד מיטתו לילות 
וימים, ולא מש ממיטת חליו, אולם מקורביו 
שחששו לבריאותו הציעו לו שיחליף את 
מקומו עם אחד מבני הישיבה שהואיל לשבת ליד מיטת החולה.

כל המאמצים לא נשאו פרי והאב הזקן נפטר, חלשה דעתו של 
רבי ברוך בער, בהאשימו את עצמו כי לא טיפל באביו כראוי, וכי 
אם היה מטפל בו די הצורך היה עשוי להאריך ימיו, צערו של הגאון 
גבר עליו מאד וסכנה היתה נשקפת לחייו, באחד הימים נזדמן 
הגאון לאסיפת רבנים שהתקיימה בווילנא, גם ה'חפץ חיים 'היה 
נוכח שם. הסתגר ה'חפץ חיים 'עם רבי ברוך בער באחד החדרים 
הצדדיים, ופתח בשיחה על נושא התשובה כשידו אוחזת בידיו 
של רבי ברוך בער, וחזר עמו פעמים רבות שכח התשובה - לא די 
שהעוון נמחק כליל, אלא כל מהותו של האדם נהפכת לאיש אחר, 
עד שהחל רבי ברוך בער לומר מרוב שמחה 'א נייער ברוך בער, א 
נייער ברוך בער' )ברוך בער חדש( כי פנים חדשות באו לכאן, כל 
ימיו הכיר רבי ברוך בער טובה ל'חפץ חיים, באמרו ה'חפץ חיים' 

ממש החיה אותי.
)באר הפרשה כי תצא(

הסתגר ה'חפץ חיים 'עם רבי ברוך בער, כשידו אוחזת בידיו וחזר עמו 
כל  כליל, אלא  נמחק  די שהעוון  לא   – רבות שכח התשובה  פעמים 
מהותו של האדם נהפכת לאיש אחר, עד שהחל רבי ברוך בער לומר 
מרוב שמחה 'א נייער ברוך בער, א נייער ברוך בער' )ברוך בער חדש(



1011 dirshu@acheinu.co.il :יוצא לאור ע"י ארגון אחינו רח' הקבלן 45 ירושלים טל: 02-5609025 | לקבלת העלון לפנות לכתובת הנ"ל | מייל

הרב בנימין גולד

לִפְנֵי ה'  כֶם  לְּ הַיּוֹם כֻּ בִים  נִצָּ ם  בפרשת ניצבים על הפסוק: אַתֶּ
אֱלֹקֵיכֶם, מביא רש" הקדוש: למה נסמכה פרשת נצבים לקללות 
שנאמרו בפרשה הקודמת? אלא לפי ששמעו ישראל צ"ח קללות 

הוריקו  פניהם וכו' התחיל משה לפייסם. 
מה היה הצורך לפייסם? הרי רצה הקב"ה שישמעו בני ישראל 

את הקללות ויפנימו את הדברים למען לא יסורו מדרך ה'?
מבאר מרן הגרי"ל חסמן זצ"ל שהצורך לפייסם נבע מכך שלאחר 
שהוריקו פניהם מתוך יראת העונש, שוב אין צורך להביא עליהם 
את הקללות, לפי שמטרת הקללות היא להביא את האדם ליראת 
ה', ואם הזכרתן בלבד מביאה לידי כך הרי שאין צורך להענישו 
י" נאמר  לוֹם יִהְיֶה-לִּ לְבָבוֹ לֵאמֹר שָׁ רֵךְ בִּ בהן, רק מי שנאמר בו "וְהִתְבָּ

ל-הָאָלָה  בו גם "וְרָבְצָה בּוֹ כָּ
ה", אך מי  פֶר הַזֶּ סֵּ תוּבָה בַּ הַכְּ
שירא אינו זקוק לקללות, עצם 
הידיעה פוטרת אותו מעונש 
כי כבר הוא ירא מלפני ה', 

ולפיכך פייסם משה.
הרגשה חשובה שתתן לנו 
יום הדין,  קצת יראה מפני 
וממילא תועיל יראה זו להקל 
עבורנו  ולהמתיק  מעלינו 
את גזר יום הדין, היה נוהג 
לומר מרן הגאון רבי משה 
חברוני זצוק"ל ראש ישיבת 
חברון לפני הימים הנוראים: 
בתפילת 'ונתנה תוקף' כתוב 

על המלאכים: "ומלאכים יחפזון וחיל ורעדה יאחזון ויאמרו הנה 
יום הדין.." ומקשה מרן הגאון רבי משה זצ"ל, וכי למלאכים יש 
יום הדין בראש השנה? הרי אין להם בחירה ולמה הם רועדים 

מקירוב יום הדין??
ואומר רבי משה זצ"ל הרגשה נוראה, נתאר לעצמנו בנין גבוה 
בן תשע קומות, ובגג אשר במרומי הבניין אין מעקה וגדר, ושם 
רץ לו ילד קטן בן שלש שנים ומשחק עם כדור. למרגלות הבניין 
עומדים עשרות אנשים מסתכלים ובוהים במחזה המבעית, כאשר 
מידי פעם נשמט הכדור מידי הילד ומתגלגל לעבר שפת הגג, 
והילד דוהר בעקבותיו, למטה שוד ושבר, צעקות והיסטריה על 
מה שהולך לקרות, וכך חוזר עליו מחזה זה מידי פעם כשלמטה 

הצבור יאחזהו רעד וחרדה גדולה מגורל הילד שלא רואה את 
הסכנה התהומית הפרושה לרגליו...

אומר רבי משה זצ"ל, זה המצב שבו אנו נמצאים, המלאכים 
כלל לא רועדים מעצמם אלא הם רועדים מהמצב שלנו, הם 
ילדים  כמו  אותנו משחקים  הגבוה  הבניין  רואים ממרגלות 
האיומה המתקרבת, בסכנה  כלל  חשים  ולא  תהום  פני   על 

והם  ז ו ח ל י ם  ו ר ו ע ד י ם ! !
זו ההרגשה אותה אנו חייבים לסגל לעצמנו בימים אלו כדי 
שיהיה לנו קצת נגיעה במצבנו, ואז נרצה לעשות ולנסות בשיפור 
דרכנו, וביותר לפי מה שהבאנו בראש המאמר, עצם הידיעה ועצם 

היראה יש בו כדי להקל והמתיק גזר הדין.
אבל כל אחד שקצת חושב על מצבו, הרי הוא נכנס לעצבות 
גדולה איך אפשר בכלל להתחיל ולתקן ולהמשיך 

ולשפר כשהשק כל כך מלא?
לנו עצה טובה שכל  ונתן  ה' עלינו  ריחם  ובזה 
אחד יכול לה, עצה נפלאה זו שמצילה אותנו מרדת 
שחת, כותב מרן המשגיח רבי יחזקאל לוינשטיין 
זצ"ל, הוא מצייר לנו מחיי היום יום, וכך הוא מתאר 
יורד  בדבריו: באמריקה ישנם ארצות בהם בחורף 
שלג כבד וכל הרחובות מתמלאים בגבהים של שלג 
רב, החוק במדינות אלו אומר שכל אחד חייב לנקות 
את הרחבה שמלפני ביתו, וכך כל תושב מצויד בכף 
מיוחדת לפינוי השלג, כמובן שהשלטונות מקפידים 
מאד על חוק זה ומידי פעם עוברים פקחים ורושמים 
דוחות למתעלמים מהחוק, ישנם אנשים שאין בכוחם 
לנקות את השלג הרב, ולכן כל פעם שמגיע פקח הם 
רצים החוצה עם המטאטא המיוחד הזה ומסתובבים 
בחוץ, וכך כשהפקח עובר הוא רואה אותם עם המטאטא הוא בטוח 

שעסוקים הם בניקוי השלג ועוזב אותם לנפשם.
אומר רבי יחזקאל זצ"ל גם אנחנו כאשר אנו רואים את ערמות 
השלג שצברנו כל השנה הרי מתייאשים אנחנו מלנקותם, והעצה 
בזה שלא נענש על כך היא לפחות להחזיק את המטאטא ביד, 
להראות לבורא עולם שאמנם קשה לנו לנקות לגמרי את עצמנו 
אבל לפחות אנו מראים רצון לנקות- אנו מחזיקים את המטאטא 
ביד! ואז יש לנו פתח תקוה לעבור את הדין בשלום. כמובן אם 
ויחד עם היראה שתהיה בלבנו, יראה  וכנה.  הרצון הוא אמתי 

האלוקים את עניינו ודל כוחנו וירחם עלינו.

 המעשה בילד בן 3 ששיחק בגג בנין בן 9 קומות
ללא מעקה... כסגולה ליום הדין!

 בין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב | שיחת חינם  

צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב

1800-20-18-18
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<<< המשך מעמוד קודם

 שלשה ספרים נפתחין בראש השנה, של רשעים גמורין, ושל צדיקים גמורין, ואחד של בינוניים, צדיקים לאלתר לחיים,
רשעים לאלתר למיתה, בינוניים תלויין ועומדין עד יוה"כ )ר"ה ט"ז ע"ב(

הרב ישראל ליוש

היה היה מלך ולו בת יחידה מוכשרת ומוצלחת. בהגיעה לפרקה, 
חיפש לה אביה שידוך טוב כראוי וכיאות לבת מלכים. זמן רב 
ועמל השקיע המלך בחיפושים אחר חתן טוב, אך ללא הועיל, בתו 

התבגרה ולא נמצא לה השידוך המתאים.
באחד מביקוריו של המלך בכפרים שבממלכתו, פגש בחור צעיר 
ונאה שצד את עיניו. המלך שוחח עמו מעט על הא ועל דא ונהנה 
מהבחור. הוא נוכח לדעת כי בן שיחו חכם מאוד ואף מידותיו 
נפלאות, ומלבד כל זאת נושא הוא חן בעיני כל רואיו. חשקה 
נפשו של המלך בבחור זה כחתן לבתו, אך בעיה גדולה עמדה 
לפתחו: הלא בן כפר הוא ואינו יודע כלל את כללי התנהגותם 
של בני מלכים, אין הוא מודע לכל חוקי האצולה, ואיך ייתן המלך 

לבתו לגור עם אדם, מוצלח ככל שיהיה, 
יודע את כללי ההתנהגות  שכלל אינו 

בארמון המלוכה?!
הרהר המלך בלבו: "הרי איני רוצה לאבד 
חתן מעולה כל כך, היכן אשיג עוד בחור 
עם מעלות כה רבות?" והנה, עולה בלבו 
רעיון. קרא המלך לחתן המיועד והציע 
לו את השידוך. בן הכפר הסכים, כמובן, 
מיד להצעה הקוסמת, וכי מי לא יחפוץ 
להיות חתנו של המלך, הרי מובטח לו 
אושר ועושר כל ימיו ללא מחסור ודאגה. 
שמח המלך על הסכמתו של הבחור, אך 
רוצה לעשות עמו  כי הוא  אמר לחתן 
וכה אמר  סעיפים  שני  הכולל  הסכם 
לו: "הראשון, עליך ללמוד את כל כללי 
ההתנהגות בבית המלוכה, ורק על פיהם 
תנהג כאשר אתה ליד בתי, איני רוצה שהיא 
תתרגל להתנהגויות אחרות. עליה להישאר 

בת מלכים עדינה ואצילית! שנית, בודאי חברים רבים לך מבני 
הכפר, אין לי התנגדות כי תמשיך להתרועע עימם, אך תנאי אחד 
לי אליך, אנא ממך! לעולם אל תיפגש איתם בפני בתי, היא לא 
מסוגלת לראות את התנהגותם הזולה של בני הכפר, תמיד תפגוש 
אותם מחוץ לביתכם, כדי שבתי האצילית לא תראה אותם כלל"..
החתן הסכים, כמובן, לשני התנאים וההסכם נחתם. החתונה 

נחגגה ברוב פאר והדר.
בתחילת חייהם, התגוררו בני הזוג בארמון המלוכה של אביהם, 
והחתן החדש עמד בכל התנאים שקיבל על עצמו, ואכן, התנהג 
עפ"י כל כללי האצולה. המלך חיבבו מאוד, ומה מאוד גברה שמחתו 

כאשר ראה שחתנו מתאקלם היטב בארמון המלוכה.
לימים, באו בני הזוג אל המלך וביקשו ממנו כי רוצים הם לעבור 
לגור בכפר ולחזור אל מקום לידתו של החתן. הסכים המלך 

לבקשתם ואף בנה להם ארמון חדש בכפר, אך הזכיר לחתן את 
התנאים אותם חייב הוא ליישם: התנהגות מלכותית ליד בתו, 

ולעולם לא להיפגש עם בני הכפר יחד עם בתו הנסיכה.
עברו ימים, ובני הכפר נוהגים היו לבקר את חברם, חתן המלך, 
בביתו- בארמון החדש. כמובן שהתנהגותם לא בדיוק הלמה את 
הליכותיה של בת המלך וחרה לה מאוד  שבעלה מתחבר עם 
אנשים פשוטים אלו, ועוד מתנהג כך לידה.  העירה לו אשתו 
שמאוד קשה לה ההיתקלות עם ידידיו, בני הכפר. "אינני רגילה 
לכל המנהגים הזולים הללו, עליך להתחשב מעט ברגשותיי", טענה 
כלפיו הנסיכה. החתן שבסתר לבו ידע כמה היא צודקת, אמר 
לה: "אכן, צודקת את, הרי הבטחתי גם לאביך שלא אפגש איתם 
בנוכחותך. הבה נעשה הסכם שכל ערב בין השעות שמונה לעשר 
אצא מהארמון ואלך להתרועע מעט עם 
ידידיי מהעבר, וכך לא תחושי כלל את 
חברותי עמם". הסכימה האישה לדבריו, 

והשקט חזר לשכון בביתם.
כעבור תקופה שלח המלך מכתב לבתו, 
והתעניין אודות מקום המגורים החדש, 
ואודות התנהגות בעלה עם חבריו בכפר. 
הבת סיפרה לו שהוא עומד בכל התנאים 
ואינו נפגש עמם לידה, אלא יוצא מהבית 
בין השעות שמונה לעשר ומתרועע עמם 
הרחק ממנה בדיוק כפי שהבטיח. שמח 
לו סכום כסף  ואף שלח  המלך מאוד 
הגון כדי שיוכל להמשיך לבלות איתם, 
ובלבד שימשיך לעמוד בתנאים ויעשה 

הכל הרחק מעיני בתו.
יום אחד מתבשרים בני הזוג הנסיכותי 
כי המלך חפץ לערוך ביקור בביתם אשר 
בכפר. לא ביקור קצר בן יום או יומיים, 
אלא ביקור בן עשרה ימים, בהם ינוח המלך בארמונם אשר בכפר 
וירווה מהם נחת בעת שהותו עמם. למותר לציין את שמחתם על 
הבשורה המרנינה. גם בני הכפר הצטרפו לחגיגה, וכולם ציפו למלך 
בכיליון עיניים. רחובות הכפר צוחצחו, שלטים ומנורות מפוארות 
נתלו בכל רחבי הכפר. בבוא היום הגדול, התקבלה שיירת המלך 
בכבוד גדול, תזמורת הכפר ניגנה בעוז כאשר השיירה עברה לכיוון 

הארמון, וכל הכפר צהל ושמח.
ויהי ביום הראשון לביקור, בשעה שמונה בערב, הגיע החתן אל 
המלך ואמר לו: "שלום לך חותני היקר, אני הולך להתרועע עם 
חבריי ולבלות עימם, כמנהגי". המלך השתומם למשמע הדברים: 
"וכי אינך מכבדני בביקורי? מן הראוי היה כי תוותר על מנהגך 
בימים בהם אני מבקר אותך", טען המלך בלהט, "הרי זה היה 
ההסכם בינינו, כבוד המלך, מותר לי ללכת אל חבריי בשעות אלו, 

 'אני מצפה ממך שבימי ביקוריי החשובים
תוותר גם על דברים שמותרים לך'

המשך בעמוד הבא <<<
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עם פתיחת זמן אלול בישיבות הקדושות, תוגברו קווי הטלפון 
ב'מוקד הישיבה', במשיבים נוספים, אברכים בעלי ניסיון עשיר 
בשדה החינוך, שיושבים מדי ערב על יד הטלפונים במוקד הישיבה, 
ומשיבים לרבבות פניות בשנה, במגוון רחב של נושאים העולים 

מחיי היומיום של בחורי ישיבות מכל 
הגילאים ומכלל המגזרים. 

נשמח לסייע לכם בכל הנושאים ובכל 
התחומים. מבחור שמרגיש שהוא מאבד 
את החשק ללמוד, או בחור שקשה לו 
מאוד לקום בבוקר, ולפעמים קשיים 
חברתיים כמו בחור שאין לו חברים 
או כזה שיש לו יותר מדי חברים והוא 

נסחף אחריהם פעם אחר פעם.
• על כל שאלה יש לכם תשובה? 

"העניין הוא שלא תמיד צריך תשובה. אדרבה, בדרך כלל אין צורך 
לתת תשובה. כל מה שאנחנו צריכים זה לעזור לבחור לנתח את 
המצב עם הניסיון שיש לנו, ובסייעתא דשמיא אנחנו מסייעים לו 
לראות את המעלות והחסרונות של הצדדים השונים. בדרך כלל 

הבחור לבד כבר מקבל את ההחלטה הטובה ביותר עבורו, כשאנחנו 
רק עומדים מהצד ועוזרים לו לחשוב בצורה ישרה, בלי להתבלבל 

מהפרטים הרבים ומהרגשות שסוערים בלבו. 
"בחלק גדול מהמקרים אין בכלל צורך בפתרון. כל מה שהבחור 
צריך לשמוע זה את האמת: שהוא לא 
היחיד שמתמודד עם הקושי הזה, ושהוא 
חווה תהליך נורמלי שכל בחור ממוצע 
חווה אותו. הרבה פעמים זה לבד מוריד 
את כל הלחץ, ומאפשר לבחור להתמודד 

בצורה טובה יותר עם המצב הקיים. 
"ישנם מקרים שבהם המשיבים במוקד 
כן צריכים לייעץ, והם עושים זאת מתוך 
הניסיון הרב שיש להם בתחום החינוך, 
אחרי אלפי שיחות עם בחורים שחלקם 
מתמודדים עם אותן בעיות בדיוק. אנחנו קצת מכוונים את הבחור, 
ובדרך כלל זה מספיק בשבילו כדי להיחלץ מהמצוקה ולהתקדם 

הלאה בחיים".
1-800-20-18-18

או בטל': 073-7078388

אינני עובר בכך על מה שסיכמנו?!" טען לעומתו החתן. "אכן, הצדק 
איתך", אמר לו המלך, "אבל הייתי מצפה ממך שתוותר גם על 
דברים שמותרים לך, בימים חשובים אלו של ביקורי בביתכם!", 
אבל החתן בשלו ממשיך בטענותיו: "אינני עובר על שום איסור, 
אני עושה רק את מה שמותר לי". המלך התאכזב, אבל קיווה 
שבהמשך הביקור ייהנה החתן מנוכחותו וישכיל לוותר על מנהגו 
עם חבריו. אבל לא כך היה, יום אחר 
יום היה יוצא החתן ומבלה עם חבריו 
ויתור על שהותו עם המלך בין  תוך 

שמונה לעשר בערב.
בהגיע היום האחרון, יום בו המלך 
אמור לצאת ולשוב אל עיר הבירה, היום 
החשוב ביותר בביקורו של המלך-  לא 
ויתר החתן על מנהגו, ויצא להתרועע 
עם חבריו.  נעצב המלך אל לבו, ואכזבה 

רבה ניכרה על פניו.
ראש השנה בפתח, יום אשר יפתחו 
בו שלושה ספרים; הצדיקים נחתמים 
מיד בספר החיים, הרשעים נחתמים 
מיד בספר המתים, ואילו הבינוניים 
תלויים ועומדים כל עשרת הימים עד 

יום הכיפורים.
מי הם ה'צדיקים' ומי הם ה'רשעים', 
ומה עשה האדם במשך כל השנה עד שקיבל את התואר 'בינוני'?

באדם יש גוף ונשמה. הגוף הוא חומרי ומחפש תמיד את החומר, 
הוא רוצה שהאדם ימלא את גופו בתאוות העולם הזה. ואילו 

הנשמה חוצבה מתחת לכיסא הכבוד, היא רוחנית ומחפשת תמיד 
את הרוח, היא שואפת שהאדם יעסוק רק בתורה ובמצוות, ובכך 
ימלא את תאוותה של הנשמה ברוחניות. מלחמה עזה יש לאדם 

בין הגוף ובין הנשמה, מי יגרור את מי, ומי יגבר על מי.
הצדיק-  הוא זה שגורר את הגוף אל הנשמה, ועוסק רק ברוחניות, 
ואילו לגופו החומרי הוא מספק רק את המינימום הנצרך לו כדי 
קיומו, בעוד שעיקר עיסוקו הוא בצרכי הנשמה. הוא מזין אותה 

כל הזמן במזון הערב לה, תורה, תפילה ויראת שמיים.
הרשע, לעומתו, הוא זה שגורר את הנשמה אל הגוף. כל העת 
הוא ממלא את גופו בתאוות ומזין בכך את החומר ולא את נשמתו 
הרוחנית. הוא אינו לומד ואינו מתפלל כראוי, אלא אדרבה עובר 
עבירות ומרגיז את בוראו, ונפשו הרוחנית נשארת רעבה ואומללה.

כך נוכל להבין מיהו ה'בינוני'. הבינוני הוא האדם שכל השנה מזין 
גם את הנשמה וגם את הגוף, הוא אינו עושה עבירות כרשע, אך 
גם אינו עוסק רק ברוחניות כמו הצדיק. הוא מפרנס את שניהם; 
לומד, מתפלל ועושה את כל מצוות ה', ובכך מחיה את הנשמה, 
אך אינו מסתגף ואוכל רק כדי קיומו, אלא נותן גם לגוף את מזונו 
החומרי-  אוכל טוב, ישן טוב, ונהנה מהבלי העולם הזה, וכמובן 

הכל בדרך המותר, בלי למרוד, חלילה, בקדוש ברוך הוא.
מגיעים עשרה ימים בהם הקב"ה, מלך מלכי המלכים, נמצא 
איתנו קרוב מאוד, עם הנשמה, שהיא בתו היחידה, ועם חתנו 
בן הכפר החומרי יותר, והוא מצפה מאיתנו שלפחות בימים אלו 
נתנתק מהחומריות ונוותר אף על מה שמותר לנו, ונשקיע רק 
ברוחניות, ובכך נזין רק את הנשמה הטהורה, ועי"ז נכתב ונחתם 

בספרם של צדיקים גמורים.

אנחנו לשירותכם במוקד הישיבה

" הרהר המלך 
בלבו: "הרי איני 

רוצה לאבד חתן 
מעולה כל כך, 

היכן אשיג עוד 
בחור עם מעלות 
כה רבות?" והנה, 
עולה בלבו רעיון. 

קרא המלך 
לחתן המיועד 
והציע לו את 

השידוך."



1415 dirshu@acheinu.co.il :יוצא לאור ע"י ארגון אחינו רח' הקבלן 45 ירושלים טל: 02-5609025 | לקבלת העלון לפנות לכתובת הנ"ל | מייל

יעקב א. לוסטיגמן 
פניו של שמוליק וירצברגר האדימו ממאמץ, 
אך קול השופר שיצא מתקיעתו היה חלק 
ויציב, חודר לעמקי הלב ומיישר עוד קצת את 
העקמומיות שעדיין נותרה בו. כולם מתחילים 
לחלוץ את תפיליהם, ואני בתוכם. 'עד עכשיו היה 
החלק הקל', חשבתי לעצמי, 'עכשיו הולכים לאכול ארוחת בוקר, 

ולאחר מכן מתחיל יום עבודה מפרך'. 
אודה ולא אבוש, הרגשתי מועקה של ממש. חששתי. האווירה 
בישיבה רצינית מאוד, מדי רצינית עבורי. שלא תבינו לא נכון, אני 
אוהב ללמוד ונהנה מהלימוד במשך כל השנה, אבל בחודש אלול 

משתלטת עלי הרגשה לא נעימה כל 
כך. האווירה הכבדה והרצינית מלחיצה 
אותי. אני מרגיש שאני נמצא בתחרות 
קשה, כזאת שאין לי סיכוי לנצח בה. 
בקושי הספקתי ליטול ידיים לארוחת 
בוקר, ואליהו ברונשטיין כבר שואל 
אותי אם אני יכול להצטרף למזומן, כי 
הוא ממהר לשוב לבית המדרש ולפצוח 
ביום לימודים ארוך וסוער במיוחד. 
ניסיתי להדביק את הקצב, אכלתי 
בלי לדבר עם אף אחד, בירכתי בכוונה 
ונכנסתי לבית המדרש רבע שעה לפני 
תחילת הסדר, אבל שוב הבנתי שאני 

בסך הכל מזנב בבחורים הטובים, אלו שכבר מצויים בעומקה של 
סוגיה, מתנצחים בהוויות אביי ורבא, מנופפים באגרופים קמוצים, 
וחותרים באגודלים פשוטים לרווחה. ואני? אני רק מתחיל לחפש 
את הגמרא שלי בארון הספרים, מנסה להצטרף למצליחנים שעקפו 

אותי בלי שום מאמץ. 
ההרגשה הזאת מלווה אותי לאורך כל הסדר. תראו את בנימין 
ברוכי איך הוא מרעיש עולמות עם השאלה הגאונית שהבריקה 
במוחו, יוסף חיים רבינוביץ לא מתבלבל ומשיב לו דבר דבור על 
אופניו, הוויכוח עולה לטונים גבוהים, אפילו ה'משיב' ר' שמואל 
מנתר ממקומו כדי לשמוע במה דברים אמורים ולחוות את דעתו 

על הוויכוח המתפרץ. 
במהלך השיעור אני מנסה את כוחי, מעיר הערות יפות אבל 
הגאונים של השיעור מעמידים אותי בצל. כל אחד מהם מגיע עם 
ארסנל רחב של פצצות תבערה שמדליקות את השיעור והופכות 
אותו להר געש מתפרץ, הר"מ יושב כשפניו זורחות מאושר למראה 
תלמידיו המתנצחים בתלמודם, בחורים רבים ממהרים להעלות 
על הכתב את עיקרי הוויכוח, ואך בקושי מצליח המגיד שיעור 
להחזיר את הסדר על כנו כדי שיוכל להמשיך את המהלך בו החל 

לפני שהקושיות האדירות הללו עצרו אותו. 

אחרי השיעור מתאספים טובי הבחורים סביב הרב, ואני מנסה 
להיצמד אליהם. אני מנסה להשמיע את קולי, אבל בדרך כלל חדי 
המחשבה ומהירי התפיסה מקדימים אותי, ואם זה לא קרה מתברר 

שהרעיון שלי לא היה מוצלח כל כך כמו שחשבתי. 
בתוך כל המהומה הזאת אני מוצא מרגוע לנפשי רק בזמן 
התפילות. אני משתפך בתפילתי ומתייחד עם קוני. בתפילה אני 
לא בתחרות עם אף אחד. רק אני והקדוש ברוך הוא. אני מספר לו 
מה מציק לי, ומתחנן לפניו שיאיר את עיני בתורתו ויאפשר לי גם 
להיות חלק מההצלחה הזאת של 'חודש אלול', החודש שמוציא 
מכולם את המירב והמיטב, ומוכיח לי שאני בעצם לא יותר מבחור 
בינוני שעדיין זקוק לצעדה של כברת דרך ממושכת כדי להגיע 
לחברי הטובים ממני פי כמה וכמה. 

בלבי אני מחכה כבר שיעבור חודש 
זמן החורף  אני מדמיין את  אלול. 
האהוב עלי. האוויר רגועה, התחרות 
יורדת בכמה רמות. ואני חוזר להיות 
מהמובילים בזכות ההתמדה שסיגלתי 
רב במשך השנים,  לעצמי במאמץ 
והזיכרון הנפלא בו חנן אותי הקב"ה. 
אני שומע בשיחות שמוסר המשגיח 
שימי אלול נקראים "הימים הנחמדים", 
אני שומע דיבורים על "אני לדודי ודודי 
לי", על "ואני קרבת אלוקים לי טוב", 
הבאה לידי ביטוי בימים מרוממים 
אלו – ומרגיש כמו נטע זר. כל הדיבורים האלו נכונים לאליהו 
ויוסף חיים, לשמוליק ולבנימין. אלי הם לא נחמדים, הימים הללו. 
אותי הם רק מלחיצים ומשאירים אותי הרחק מאחורי הבחורים 

הטובים של השיעור. 
•••

אתמול בלילה הכל השתנה. כמנהגי מימים ימימה נכנסתי למיטתי 
בשעה 11. נכון שבישיבה גדולה כבר לא מקפידים כל כך על זמן 
השינה, וישנם בחורים שנשארים ערים עד השעות הקטנות של 
הלילה, אבל אני לא נוהג כך. אני יודע שבחור שישן טוב בלילה, 
יכול אחר כך ללמוד טוב במשך היום. מי שמזלזל בשעות השינה 
שנקבעו על ידי הנהלת הישיבה, סופו שיזלזל גם בשעות הלימוד 
והתפילה, בין אם זה יקרה מאונס בגלל העייפות שתשתלט עליו, 
ובין אם זה יקרה מרצון בגלל שהוא מרגיל את עצמו לעשות את 
מה שלבו חפץ, בלי להתחשב בדעתם של אנשי הצוות הרוחני 

המנהלים ומנהיגים את הישיבה. 
היה חם בחדרי שבפנימייה. המזגן התקלקל כבר אתמול ועדיין 
לא באו לתקן אותו. הצלחתי להירדם למרות החום, אבל אחרי 
שעתיים התעוררתי כשכולי מזיע. אני פותח את עיני ובוהה בחושך, 
מנסה לשנות תנוחה כדי לחזור ולהירדם, ולפתע אני שומע קול 

הבכי השתתק, אבל החבר לא נתן לבנימין לחמוק מבלי 
שיענה לו תשובה ברורה. הוא נטל ידיו, הדליק את האור 

והתקרב למיטתו של בנימין: "מה קרה לך? הכל בסדר איתך? 
כואב לך? קרה לך משהו או שאתה סתם מתגעגע הביתה?" 

המשך בעמוד הבא <<<

 סיפור
מחיי הישיבה
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<<< המשך מעמוד קודם

בכי חרישי שעולה מהמיטה הסמוכה. 
'מי בוכה כאן?' שאלתי את עצמי. 'אנחנו בחורים בשיעור ב' ישיבה 
גדולה'. כבר עברו מזמן הזמנים שבהם אנחנו בוכים בלילה בגלל 
געגועים לאבא ולאמא...'. חשבתי שאני בוודאי חולם, התהפכתי 
במיטתי ועצמתי את עיני. אבל הבכי לא הפסיק, ההתייפחות 

החרישית הפכה ליבבה שנשמעה היטב בחלל החדר. 
עכשיו כבר הרגשתי לא נעים... שוכב כאן בחור שבוכה ומתייפח 
ואני לא יודע מה לעשות. שאפנה אליו ואנסה לעזור לו? הוא 
בטח נורא יתבייש. שאתעלם כאילו אני לא שומע כלום? אולי 

הוא באמת זקוק לעזרה... 
לא היה לי זמן רב להתלבט, כי חבר אחר בחדר שמע גם הוא 

את הבכי, וכנראה היה קצת פחות רגיש ממני. 
"בנימין זה אתה", הוא שאל בקול, "למה אתה בוכה". בלבי תהיתי 
אם באמת בנימין הוא זה שבכה או שאולי החבר הרביעי בחדר 
שלנו הוא זה שבוכה. הבכי השתתק, אבל החבר הפחות רגיש, שאת 
שמו לא אציין מטעמים של לשון הרע, לא נתן לבנימין לחמוק 
מבלי שיענה לו תשובה ברורה. הוא נטל ידיו, הדליק את האור 
והתקרב למיטתו של בנימין: "מה קרה לך? הכל בסדר איתך? כואב 

לך? קרה לך משהו או שאתה סתם מתגעגע הביתה?". 
אני כבר התחלתי לכעוס על חוסר הרגישות הזה, ולא הצלחתי 
לכלוא את הרגשתי: "תגיד לי מה אתה עושה?" שאלתי אותו, 
"עזוב אותו במנוחה, ותעשה את עצמך כאילו לא שמעת. למה 
אתה ככה מביך אותו, ומי אומר לך בכלל שזה בנימין שבכה, 

אולי אני בכיתי?". 
החבר נבהל קצת ומיהר לכבות את האור ולשוב למיטתו, אבל 
בנימין החליט לשבור את השתיקה: "אתה צודק. אני בכיתי", 
אמר כשבקולו עדיין נשמעו שרידים של בכי ודמעות. "בכיתי 
בגלל שקשה לי מאוד בחודש אלול. אני מאוד לחוץ בימים הללו, 
האווירה בישיבה רצינית מאוד, ואני לא מסוגל להתמודד היטב עם 
מצבי לחץ. במשך היום אני מדחיק את הלחץ ומתאמץ להצליח 
למרות הכל, אבל בלילה זה בורח לי. אני מצטער, ואני מקווה 

שלא תספרו על זה לאף אחד". 
חבר החדר הרביעי התעורר גם הוא, וכך התפתחה בינינו שיחה 
קולחת בשעות הקטנות של הלילה: "תירגע בנימין", אמר החבר 
שהדליק מקודם את האור. "כולנו לחוצים. יש אווירה רצינית 
מאוד בישיבה, זה רק לכמה שבועות ולאחר מכן זה עובר. לא 

צריך להילחץ". 
אני הייתי המום מכל הסיטואציה, ולא הסתרתי את התפלאותי: 

"בנימין, אתה לחוץ? אתה? הרי אתה היית הכוכב היום, הפצצת 
בשאלות אחת אחרי השניה, חידשתי חידושים יפים, כולם היו 
סביבך. כל היום רק חשבתי על זה שהייתי רוצה להצליח כמוך. 

ממה אתה לחוץ?". 
החבר הרביעי הצטרף גם הוא לפליאה, וסיפר שגם הוא מרגיש 
כמו כולנו. הלחץ, התחרות של תחילת שנה, ובאווירה האלולית 
של ערב יום הדין, מלחיצים גם אותו: "במקום להיכנס לדיכאון 
ולפחדים, אני פשוט עושה עם הלחץ הזה משהו טוב, ומשתמש 
בו כדי להצליח יותר", הוא אמר. "אני דווקא כן מחכה כל השנה 
לחודש אלול. זאת התקופה שבה אני מפיק מעצמי את המקסימום 

האפשרי". 
"בשנים קודמות גם אני הרגשתי 
כמו שאתם מתארים, דיברתי על 
והוא סיפר לי  כך עם אבא שלי 
שגם כשהוא למד בישיבה, זו היתה 
האווירה, וגם הוא עצמו הרגיש כך 
כמו רבים מחבריו. אבל, אמר לי 
אבא, מי שיש לו שכל יודע להתייחס 
לאווירה ולתחרות בצורה חיובית, 
הוא מפיק ממנה את המרב, משתמש 
בה כדי לבנות את עצמו ולא כדי 
להיכנס ללחץ פחדים וחרדות. לקח 
זמן, אבל הפנמתי את  לי קצת 
הדברים, ומאז האווירה הרצינית 
עוזרת לי להתמקד במה שחשוב 
נוראה כל  והתחרות לא  באמת, 
כך, זה שמישהו אחר שאל שאלה 

יותר טובה ממני לא אומר שאני לא בחור טוב, כל אחד מתייחד 
בדברים אחרים. לך שמוליק יש שאלות חזקות כברזל, ולך יצחק יש 
זיכרון חזק מאוד, אני באופן אישי מצליח מאוד בפרטים הקטנים 
ובחילוקים בין המהלכים השונים, ויש בחורים שמתחזקים דווקא 
בסדר מוסר, בתפילה בשמירת עיניים. כל אחד יש לו את הכישורים 
והתוכנות המיוחדים לו, ואנחנו צריכים להשתמש באווירה הרצינית 

הזאת כדי להצליח ולא כדי להיקלע ללחץ כבד מדי". 
שתיקה השתררה בחדר לאחר ששמענו דברי טעם כאלו. אני 
לא יודע מה קרה עם החברים האחרים, אבל אני המשכתי להרהר 
בהם עוד הרבה מאוד זמן לפני ששמורות עיני נעצמו וחזרתי 

לישון עד שהאיר השחר.

"החבר נבהל 
קצת ומיהר 

לכבות את האור 
ולשוב למיטתו, 

אבל בנימין 
החליט לשבור 
את השתיקה: 

"אתה צודק. אני 
בכיתי", אמר 

כשבקולו עדיין 
נשמעו שרידים 

של בכי ודמעות"

 אין עיקר החכמה
 אלא יושר המידות

 כשם שאין האילן עיקר
אלא הפירות

רבנו בחיי 
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החזרה כתבלין למתיקות התורה • פרק נוסף בסדרה של מתיקות התורה
 זְמִרוֹת הָיוּ לִי חֻקֶּיךָ בְּבֵית מְגוּרָי )תהילים קיט( 

 הימים – ימי מלחמת העולם הראשונה. בוקה ומבולקה שולטות 
ביבשת אירופה. ערים רבות נחרבות כליל, מאות אלפים מגויסים 
להילחם זה בזה למוות ומיליוני אנשים בורחים מבתיהם. עיירות 

מתפרקות ומשפחות מתפזרות לכל קצווי היבשת.
ובעיירה קטנה, לא הרחק מן הגבול הרוסי-פולני, שרוי לו בדד 
בחור ישיבה, יותר מדויק: בחור ישיבה לשעבר, שכן הישיבה בה 
למד התפזרה לכל רוח במוראות המלחמה הנוראה. גם משפחה 
אין לו, כי כמו כולם, נסו הם על נפשם אל רוח לא נודעת, ולא 

נודע זכרם.
יושב לו בן הישיבה הבודד בבית 
מדרש קטן בסלוצק, ללא ישיבה 
וללא משפחה, וללא פרוטה לפורטה. 
ומה הוא עושה במצב כזה, בזמן 
כזה? פותח את כרך הגמרא שלפניו, 
ולומד: "השותפין שרצו לעשות 

מחיצה - - - "
היתה זו מסכת בבא בתרא. דף 
אחר דף, לומד אלעזר מנחם הצעיר 
את המסכת. וכשהוא מגיע לכריכה 
האחורית שלה, כשכל המסכת כבר 
ברורה ונהירה לו והוא מגיע ל"סליק 
פרק גט פשוט", הוא מחפש בבית 
הכנסת מסכת נוספת, אבל אין. 
ומשכך, הדרן עלך מסכת בבא 
בתרא. הוא חוזר בשקיקה לכריכה 
הראשונה. "השותפין שרצו לעשות 

מחיצה - - - "
מאתיים פעם, במשך שנה אחת, חזר הבחור על מסכת בבא 
בתרא. שוב ושוב, מדפדף את קע"ו הדפים שלה, שונה וחוזר על 

סוגיות היזק ראיה, וחרדל, וחזקת הבתים...
נודע בחור זה כמרן הגאון רבי אלעזר מנחם מן שך  לימים 
זצוק"ל, שאהבת התורה שלו התבטאה בכל רגע ורגע במהלך 
חייו, בשיעורי העיון העמוקים ספוגי המתיקות והאהבה, ובשעות 
השקידה האינסופיות בהיכל הישיבה, בביתו, ובכל מקום בו שהה, 

אפוף שרעפים של יגיעת התורה.
לא בכדי היה מרן זצוק"ל מרבה לכתוב לדרוש ולדבר על עניין 

החזרה ועל חשיבותה המכרעת בהשגת מתיקות התורה. הוא ידע 
זאת מנפשו, ממסכת הבבא בתרא 'שלו', לה רכש חיבה יתירה 

בעטיין של החזרות המרובות.
רבי עקיבא אומר זמר בכל יום וכו', שעוסק בשירים ובזמירות תדיר תדיר 
נעשה זמר, כך החוזר על התורה נעשה לו סדורה בפיו )רש"י סנהדרין צט:(

 
איך לא נאבד את הלימוד

אחד היסודות החשובים ביותר בדרכי העליה מעלה מעלה עד 
להשגת המתיקות הנכספת בלימוד התורה, הוא הבהירות. בהירות 
הלימוד, בהירות הסוגיא, ובהירות המהלך. שיהיו הדברים הנלמדים 

ברורים ומחוורים, שמחים ומאירים כנתינתן מסיני.
אחת הדרכים לזכות לבהירות אמיתית שכזו, היא  חזרה על 

הנלמד שוב ושוב.
ולא בכדי הגדירו לנו זאת חז"ל )סנהדרין צט.( במשלם הידוע - 
"כל הלומד תורה ואינו חוזר עליה - דומה לאדם שזורע ואינו קוצר". 

נתבונן קימעה בדברי חז״ל אלו.
נתאר לעצמנו את אותו איכר סכל. הוא עמל במשך חודשי הסתיו, 
חרש את שדהו הלוך וחרוש, גבר עם המחרשה על אבני נגף ועצמים 
שונים, ניכש את העשבים השוטים והכין את האדמה. לאחר מכן 
נטל זרעונים, פיזר אותם וחרש שוב. החורף הגיע, הגשמים ירדו 
והשקו את האדמה הזרועה וכעבור תקופה קצרה החלו לבצבץ 
מתוך רגבי האדמה שתילים ירוקים, קטנים ורעננים. האיכר המשיך 

לזבל ולהשקיע כוח ומחשבה, זיעה ועמל ביבול הצומח.
החורף חלף ותחתיו הופיע האביב. שמש חייכנית האירה על 
החיטה הזהובה והמתנועעת שכיסתה את השדה, שיבולים גבוהים 

של חיטה בשלה ומוכנה לקצירה.
האיכר מביט אל המרבד הזהוב ובמקום לשאוב ממנו כוח ועוז, 
עידוד ושמחה, הוא מתמלא פיק ברכיים. לא, אין לו כוח ליטול 
את המגל ולהתחיל לקצור. כל כך הרבה עבודה. קשה לו מדי. הוא 
כבר השקיע כל כך הרבה בשדה זו וכוחותו כבר אזלו. זהו! הוא 
חייב לנוח, להתאוורר.. אולי שנה הבאה יתחיל עם מרץ מחודש, 

ה'זמן' הזה כבר נגמר...
זוהי הגדרת חז״ל ל"לומד ואינו חוזר".

יושב בן הישיבה משך זמן שלם, כובש בלימודו דף אחר דף עד 
לסיום המסכת או חלק נכבד ממנה. במהלך ה'זמן' חיבר חבורות 
מסועפות על הסוגיות, מונח היה עמוק בתוך העניינים, סיכם לעצמו 

את מהלכי הסוגיות וכולם זרחו והאירו למולו באור של הבנה. 

"והנה, הגיע הזמן 
החדש, מסכת 

חדשה. הוא משקיע 
בה שוב את כל 

כוחותיו, כותב את 
השיעורים ומחדש 

חידושים, שואל 
ומשיב, מלבן ומחדד, 

מקיף ומעמיק."

המשך בעמוד הבא <<<

ישראל, מחכמי  או  הדורות  מגדולי  אחד   אין 
עד  פעם,  אחר  פעם  תלמודו,  על  חזר  שלא 
למספרים בלתי נתפסים של מאות )!( פעמים. 
מסופר, זצ"ל  פיינשטיין  משה  רבי  הגאון   על 
ארבעת כל  על   - ערוך  השולחן  על  חזר   כי 
פעמים. וחמש  שבעים  מאות  שלש   חלקיו 

 הפוך בה והפוך בה 
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והנה, הגיע הזמן החדש, מסכת חדשה. הוא משקיע בה שוב את 
כל כוחותיו, כותב את השיעורים ומחדש חידושים, שואל ומשיב, 

מלבן ומחדד, מקיף ומעמיק.
אבל אם בעיצומה של סוגיית "הילך", יבוא מאן דהו וישאל אותו 
בענין "הפקיר רשותו ולא הפקיר בורו", שלמד בזמן הקודם, פתאום 
מסך לא ברור יחצוץ בינו לבין הסוגיות ההן. הוא ינסה להיזכר 
במשהו, אך שום דבר אינו נהיר. מושגים ויסודות מעורבים ובלתי 

ברורים, והוא אנה הוא בא...
נשארו בידיו היסודות והמושגים, אבל הפרטים והמהלכים נעלמו 
כלא היו. היכן נעלם עמלי? הוא שואל את עצמו. הרי השקעתי 

ועמלתי?! 
ומשהוא מוצא את עצמו כך, מה רבה היא הסכנה, שמא ילך 

ויפוג הימנו טעמה הערב של התורה.
מה הסוד? היכן הבעיה?

יוכל  יחזור על מה שלמד,  ׳חזרה׳. כאשר  התשובה פשוטה: 
לקצור את פירות ההשקעה שכבר השקיע. בפעם הראשונה היה 
עליו להשקיע כוחות עצומים כדי להבין את הדברים לעומקם 
ולאשורם, אבל גם משהובהרה התמונה והובנו הדברים, לא תם 
עמלו. עליו לשוב ולחזור עליהם שוב ושוב, כדי 'לקחת אותם 
איתו', כדי שימלאו את מוחו וליבו ויישארו שם. בכך דומה החזרה 
לקצירה - היא קשה ומייגעת, אבל רק כך יתמלאו אוצרותיו של 

האיכר בתבואה שכה עמל והשקיע בה.

ובהעדר החזרה - הרי הוא כאותו איכר, שכבר השקיע והתאמץ 
בזריעת החיטה, עמל ויגע, אבל כשמגיעה העת בה נדרש לקצור 
את הפירות, משתלטת עליו העייפות והוא משאיר את כל יבולו 

בשדה, להתייבש ולקמול ולהיאבד.

השמירה על הלימוד על ידי חזרה 
הסיבה העיקרית לשכחת הלימוד נעוצה, אפוא, בחוסר החשיבות 
שמייחסים לענין החזרה. הידע הרב שבחור ישיבה, אברך כולל או 
כל אדם שתורתו אומנותו סופג אל קרבו, הוא רב מאוד. במשך 
שעות רבות במהלך כל יום - הוא רוכש ידיעות וצובר בקיאות 
בסוגיות שונות, שונה הלכות ומגלה מטמונים. אבל ללא החזרה, 
קצרה הדרך לשכחה וממנה - לייאוש. לאחר שנים ארוכות בהן 
היתה תורתו אומנותו ועמל ויגע בה הרבה, עלול הלומד למצוא 
את עצמו כאשר בפועל אין משנתו סדורה לו בשום מקום, וכמעט 

אין בידו תורה ברורה, סוגיא בהירה.
לו רק נחדיר בליבנו כי יש תרופה לעניין זה, תרופה שקיימת זה 

אלפי שנים, ונשכיל ליישם אותה, הרי שנזכה, ולו במעט, לאחוז 
בקצה המידה של "בור סוד שאינו מאבד טיפה".

עצה וסגולה
נדמה נא בנפשנו, שביום בהיר אחד מתבשרים כל בני התורה, 
כי התגלה מסמך נדיר בכתב ידו של אחד מן הראשונים ובו הוא 
כותב עצה וסגולה פלאית, כיצד יוכל כל צורב וכל הוגה בתורה, 
לזכות ולחוש במתק דבריה. עצה מופלאה זו בודאי היתה הופכת 
לשיחת היום בישיבות ובבתי-המדרש, ורבים היו חפצים לקיימה 

ולזכות לנועם התורה.
ברם, עצה פלאית זו קיימת כבר אלפיים שנה. היא נמסרה לנו 
היישר מאת החכם מכל אדם, שלמה המלך, אשר כתב בספר 
החכמה שלו )משלי כב, יח(:  "כי נעים - כי תשמרם בבטנך" - 
אימתי דברי תורה נעימים על האדם, בשעה שהוא שומר אותם 

בבטנו )עירובין נד ע"א(, דהיינו: חוזר עליהם ומבררם )רש"י(.

השינון מביא את התענוג שמביא את השינון
שני חלקים אלו, החזרה על הלימוד – ומתיקות התורה, דו-

כיווניים המה; שלובים איש באחיו, אחוזים ולא יתפרדו. שכן מצד 
אחד, חזרת ושינון הלימוד מביאה לעונג התורה, אולם מנגד, החוזר 
ומשנן את תלמודו, אות ומופת הוא כי התורה חביבה עליו ביותר, 

ומרוב חיבתה ואהבתה הוא חוזר עליה שוב ושוב.
בזאת ביאר השל"ה את דברי דוד המלך )תהלים יט, יא(: "ומתוקים 
מדבש ונופת צופים", שכן באכילת הדבש אין האדם יכול להרבות, 
אולם המתענג על התורה, הרי הוא חוזר ומשננה כל היום, שהרי 
לרוב מתיקות התורה בפיו ובנפשו, שואפת רוחו לשוב עוד ועוד 
אל תלמודו, אותו הלימוד שכבר זכה בו, ואשר הפך לחלק ממהותו.

כשנכנסנו לכ"ק האדמו"ר מצאנז קלויזנבורג שליט"א, אמר לנו 
כי מלבד מה שמצינו לרוב בדברי חז"ל שמתיקות הלימוד תלויה 
בידיעתו על בוריו, אף הנסיון מוכיח כן, שבחורים החוזרים על 
המסכתות שלמדו ויודעים אותם, הרי ככל שהם מוסיפים בידיעתם, 
כך גדל חשקם בלימוד, עד אשר מתיקות הלימוד בפיהם מביאה 

אותם לעומק עצום בעיון הסוגיות.

תחילתו מר וסופו מתוק
ברם, לצד המעלות העצומות של החזרה, אנו מוצאים שיש קושי 

רב בקיומה, וישנן לכך שתי סיבות עיקריות:
האחת - הרגשת הנחיתות. "הלמדן ההוא מסתובב בין הסטנדרים 

ומדבר בלימוד, ואני מה, חוזר ומספיק דפים"...
והשניה - חסרון החידוש, אשר כבר רמזו אליו חז"ל באמרם 
)יומא כט ע"א(: "מיגמר בעתיקתא קשיא מחדתא" – חזרת הישנות 

קשה היא מן החדשות...
עלינו לדעת, כי למרות - ואולי בגלל - החידוש שבו, הלימוד 
המהיר והחדש אינו מתקיים לזמן רב; ואילו ריבוי החזרה, הוא זה 
שהופך את הלימוד לנכס צאן ברזל ביד המשנן. וכבר אמרו חכמים 
)עבודה זרה יט ע"א(, כי העוסק בתורה משול לצייד עופות, שאם 
ילכוד הרבה מהן בידיו – יפרחו ממנו ויאבדו, ורק אם ישמור כל 

אחת בפני עצמה, יתקיימו בידו לנצח.
אין אחד מגדולי הדורות או מחכמי ישראל, שלא חזר על תלמודו, 
פעם אחר פעם, עד למספרים בלתי נתפסים של מאות )!( פעמים. 
על הגאון רבי משה פיינשטיין זצ"ל מסופר, כי חזר על השולחן 
ערוך - על כל ארבעת חלקיו - שלש מאות שבעים וחמש פעמים.

אמת, חובה על כל אחד ואחד להעמיק בלימוד ולעיין בו כראוי, 

המשך בעמוד הבא <<<

<<< המשך מעמוד קודם
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כי בלי הבנה אמיתית לא ניתן ללמוד וללמד לשמור ולעשות,  
אולם תנאי בל יעבור, הוא שינון הלימוד וחזרתו. בלעדיו לא 

ייוותר דבר מכל הלימוד.

יש הנוטים להעמיד את כל 'מתיקות התורה' שלהם על 'שמחת החידוש', ואת 
עונג נועם הלימוד הם מוצאים רק בהברקה הרגעית של הגילוי וההפתעה. 
ומשכך, חפצים הם כל העת לכבוש עוד ועוד שטחי לימוד חדשים, למצוא 
בהם כר נרחב ופורה לחידושים ולהברקות, בעוד הם אינם מבחינים, כי הלימוד 

מתקיים בידם רק לשעה קלה. 

אכן, ענין שמחת החידוש, הרצון ללמוד דברים חדשים, לרכוש 
ידיעות נוספות בתורה, בוודאי דבר נשגב הוא, חלק בלתי נפרד 

מלימוד התורה. אלא שלימוד כזה אינו 
מחזיק מעמד לבדו, משום שהמוח אינו 
מסוגל לקלוט דברים חדשים כל הזמן בלי 
שהושקעו כוחות לחזור ולהטמיע את הדברים 
בתוכו. אמנם, כאשר לוקחים ברצינות את 
הלימוד, וכל דבר תורה שנלמד - חוזרים עליו 
חזור וחזור, ומשמרים אותו כבבת עין, מבלי 
לרוץ אל הסוגיא הבאה לפני שזו הנלמדת 
תהיה ברורה ובהירה, אזי יוכל האדם למצוא 
את עצמו לאחר זמן עם מסכת אחת, אבל 

כולה שלו!
מאי דכתיב )משלי יג, יא( 'הון מהבל ימעט וקובץ 
על יד ירבה'? אם עושה אדם תורתו חבילות חבילות 
מתמעט, ואם קובץ על יד ירבה. )עבודה זרה יט ע"א(

דורנו, מעריך את הנוצץ והמבריק, ועל 
זה כבר אמרו "אל תסתכל בקנקן, אלא 

במה שיש בו".
המושג המופשט: 'עיון', מצטייר בדמיונו של תלמיד העולה לישיבה 
קטנה, כמקשה של התנצחויות עזות, מלוות בנפנופי ידיים ורעש 
גדול. וכיון שכן, משאין בידו עניין להתנצח בו, הוא מרגיש נחות.

ענין זה מופרך מיסודו, שכן כבר משם המושג 'עיון' ניתן להסיק 
שאין זו הכוונה. 'עיון' פירושו לעיין, דהיינו: ללמוד היטב, לדקדק 

בכל מילה, ובוודאי שלא לבנות מגדלים פורחים של התנצחויות 
על לא דבר.

'עיון' הוא התבוננות והתעמקות בכל פרט, והדרך הטובה ביותר 
להבחין בכל פרט היא החזרה, שכן החוזר על תלמודו ימצא בכל 
פעם הבנה חדשה, בהירות נוספת, עוד ענין קטן שלא הובן בפעם 
הקודמת לאשורו, אלא דוקא על ידי החזרה הנוספת. וכבר אמרו 

על כך חז"ל )חגיגה ג ע"א(: "אין בית מדרש ללא חידוש".
אכן, יתכן כי בשעת מעשה, בלהט ויכוח נסער, התחושה היא כאילו 
כך מגיעים לעומק העיון ומתיקות החידוש, אולם באמת אין זה 
כך. לא רק שמחת התורה אינה מצויה שם, גם הלימוד עצמו אינו 
מתקיים על תלי תלים של סברות הנערמים עוד קודם הכניסה 
לעומק הסוגיא ולעיתים אפילו קודם העיון בפשט דברי הגמרא. 
על צורת לימוד זו כבר כתב ה"ארחות צדיקים" בסוף שער התורה: 
"מבלבלים זה את זה ומבטלים רוב היום... 
והלימוד שלהם עראי דעראי והביטול קבע".

רק צורת הלימוד הנכונה היא המביאה לידי 
מתיקות התורה, וכאמור, המתיקות האמיתית 
תלויה בבהירות, שאינה מושגת אלא על ידי 
חזרה חוזרת ונשנית. מי שמבקש ושואף לחוש 
את שמחת התורה האמתית, עליו לדעת כי 
היא באה רק על ידי עמל והשקעה, ולא בהבל 
פה של ויכוח חסר בסיס, שהנאתו באה בין 

רגע, ותאבד בין רגע.
אכן, ההתחלות קשות, הרעיון של חזרה שוב 
ושוב עלול להביא לייאוש או חוסר ענין, אבל 
אין זה אלא קושי של תחילת הדרך. אין כל 
ספק, והמציאות מוכיחה זאת, שככל שחולפים 
הימים ואוצרות התורה נערמים בלב האדם, 
הרי הוא מתחיל להרגיש את השמחה הגדולה 
והשלימה הטמונה בקנין התורה האמיתי. 
כי אין שמחה גדולה מן ההרגשה ש"הסוגיא הזו כבר קנויה לי", 

שלאחר כל החזרות היא כבר 'שלו' בקנין חזרה.
ושמחה זו שממלאת את הלב, היא שמחה אמיתית, על שהתורה 
מתקיימת בידו. לא הבזק חולף של הארת חידוש, אלא שמחה 

שלימה ותמידית על שזכה לקנות דברי תורה.

המשך בעמוד הבא <<<

<<< המשך מעמוד קודם

"אכן, ההתחלות קשות, 
הרעיון של חזרה שוב ושוב 

עלול להביא לייאוש או 
חוסר ענין, אבל אין זה אלא 
קושי של תחילת הדרך. אין 
כל ספק, והמציאות מוכיחה 

זאת, שככל שחולפים הימים 
ואוצרות התורה נערמים 

בלב האדם, הרי הוא מתחיל 
להרגיש את השמחה הגדולה"
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כשבא ]הגר"ח מוולאז'ין[ לפני הגר"א, והיה אז כבן י"ט שנה בתוקף חריפותו 
וזך שכלו וגודל התמדתו בעת ההיא ורוב זכרונו, כידוע. ואמר לרבו הגר"א: 
'חזרתי סדר מועד י"ד פעמים, ועוד אינם מחוורים ומחודדין בפי'. השיבו 
'וכי מי"ד פעמים רצונך שיהיו מחוורים וברורים אצלך'? חזר  בתמיה: 
ושאלו: 'אלא מאי, מאה ואחד פעמים'? ענהו ואמר: 'אין שיעור כלל, וכל 

ימיך בעמוד והחזר קאי'.
)כתר ראש, אות נז( 

"ועיקר הזה דורש עמל ומלחמה פנימית נגד העצלות, בשינון כמה פעמים אף 
בלי חידוש, ולחזור על אתר כמה פעמים ולדקדק בדברים שאין השכל נהנה 
מהם בתחלתן ואדרבה מכבידים עליו, אבל העמל זה הוא עמל התורה אשר 
כל סגולות לימוד התורה נאמר על עמלה. ואמנם אחר העמל נפתח שער אורה 

חדש אשר השכל מתענג ללא קץ" )חזון איש, קובץ אגרות ח"א אגרת ב'(

חזרה - עד כמה
החזרה אין לה שיעור למעלה. ככל שמרבה בחזרות, גם אם 
יגיע למאות פעמים, הן ימשיכו להוסיף לו עוד ועוד. דברי התורה 
שלומד יתבררו ויתאמתו ויהפכו חלק ממנו. אבל יש לה שיעור 
למטה. מספר החזרות הפחות ביותר שמצינו הוא ארבע פעמים.

כך מצינו בחז"ל )משנת רבי אליעזר פי"ג(, שהרבו לשבח את 
החזרה על הלימוד ארבע פעמים, כמועילה להבנה.

מרן הרב מפוניבז' זצ"ל היה אומר, כי ארבע הפעמים הראשונות 
של הלימוד האמורות כאן, עדיין לא נחשבות בגדר חזרה, אלא הן 
לצורך ההבנה בלבד, מפני שהחזרות הללו מוסיפות לעצם ההבנה 

הבסיסית הנדרשת.
כשנכנסנו קמיה מרן הגאון רבי גרשון אדלשטיין שליט"א, אמר 
לנו שיש לחזור על הלימוד ארבע פעמים לא רק לאחר העיון, אלא 
גם לפניו. וסיפר, שכך היה מנהגו של הגאון הקדוש רבי אלחנן 
וסרמן זצוק"ל הי"ד, ללמוד בתחילה את הגמרא עם רש"י מספר 
פעמים, ורק לאחר שחזר על כל הענין כמה וכמה פעמים, היה 
ממשיך אל התוספות. והעיד על עצמו הגאון רבי אלחנן, שלאחר 
שנים רבות הרגיש בנפשו את ההבדל, בין המסכתות שבהן עבר 
מיד ללימוד התוספות, ובין אלו 
שחזר עליהן תחילה עם פירוש 
אותן האחרונות,  כי  רש"י. 
שהשקיע בחזרתן למן ההתחלה, 
היו בהירות בזיכרונו יותר מן 

הראשונות.
יותר מכך, מפורסם בשם בעל 
ה"חפץ חיים", שמי ששונה פחות 
מארבע פעמים את לימודו, 
לא קיים מצות תלמוד תורה 
כראוי, שהרי תכלית הלימוד 
היא לדעת את התורה, ואילו 
בצורה זו משתכחים הדברים 
מאליהם לאחר תקופה קצרה, 

והיו כלא היו מעולם.

אשרי מי שבא לכאן ותלמודו בידו
אל  הגיע  שפעם  מסופר 
ה"חפץ חיים" תלמידו בעבר, שהיה לתלמיד חכם ורב גדול. הוא 
נכנס אל רבו וסיפר לו על נס גלוי שהתרחש לו בדרכו. בצאתו 
לדרך, החל לעסוק בתורה, כמצווה עלינו בתורה - "ובלכתך בדרך". 

הוא החל לשנן את מסכת בבא בתרא מתחילתה, עבר דף אחר 
דף, עם פירוש רש"י, תוס' ורא"ש. ויהי על אם הדרך, והנה נתקל 
בתוספות מוקשה. הוא לא זכר את דברי התוספות בבירור והתקשה 
להמשיך בלימודו. לאחר זמן מועט הגיע לעיירה אחת, תר אחר 
פונדק יהודי, נכנס ושאל את בעל הפונדק אם יש כאן בית מדרש 
כלשהו. משנענה בשלילה, שאל אם יש כאן אולי יהודי שמחזיק 
ספרים ברשותו. ענהו בעל הפונדק, כי הוא מן היהודים הבודדים 
באיזור כולו, ולו עצמו יש רק שני ספרים. הראה לו בעל הפונדק 
את שני הספרים, והרב נדהם לראות כי האחד הוא סידור תפילה, 

והשני הוא... מסכת בבא בתרא!
הוא עיין בתוספות המוקשה, אותיות מחכימות וקושייתו התיישבה, 
וכך יכול היה להמשיך בחזרתו על המסכת. כך תיאר התלמיד 

באוזני רבו, הכהן הגדול מאחיו, את השתלשלות הנס הגלוי...
נענה לו החפץ חיים ואמר: "ובכן דע לך, כי ניסים שכאלו יכולים 

להתרחש רק כאן בזה העולם, אבל לעתיד לבוא, ביום הדין הגדול, 
כאשר יאמרו לך: 'עמוד וערוך מקרא שקרית, עמוד וערוך משנה 
ששנית', אז כבר לא יזדמן לך שום כרך של גמרא שיציל אותך"...

ללמדך, עד כמה צריך להתכונן ולחזור, להשקיע בשינון כל ימי 
החיים, הן משום שבכך תלויה המתיקות האמיתית בלימוד התורה, 

והן בכדי שיהא בפינו מענה ליום הדין.
כך היתה בנויה כל מסכת חייו המופלאה של מרנא החפץ חיים 
זי"ע. הוא היה אומר שכל אדם שמסתפק בדבר מה האם או איך 
לעשות, יעלה בדעתו כאילו היה זה יומו האחרון בארץ החיים, 

ואז הכל יהא ברור הרבה יותר...
חזרה מיד לאחר הלימוד

מובן, שהחזרה נחשבת חזרה רק אם היא התקיימה תיכף לאחר 
הלימוד הראשוני. אם יחזור אדם על מה שלמד לפני חודש, אין 
ספק שיהיה זה כבר כמעט לימוד מחודש של הדברים, משום 
שכאמור, אם לא יתן דעתו לחזור על לימודו, ישתקעו הדברים 

שלמד בחרושת הדברים החדשים שילמד אחריהם.
לכן, יש להתחיל ולחזור על הלימוד מיד עם גמר הלימוד. לא 
להסתפק בלימוד פעם אחת, ולחזור עליו במחזור הבא של הדף 
היומי... אלא לחזור על הדברים כמה שיותר קרוב למועד הלימוד 
הראשוני וכמה שיותר פעמים, עד שהדברים יהיו ברורים ונהירים. 
החזרה היא חלק מהלימוד והבנת הסוגיא, וכאמור, מקובלנו שבכדי 
להגיע לבהירות והבנת הסוגיא יש ללמוד לפחות ארבע פעמים, 

וכל המוסיף - מוסיף לעצמו. 

המשך בעמוד הבא <<<

<<< המשך מעמוד קודם

"כך היתה בנויה כל 
מסכת חייו המופלאה 
של מרנא החפץ חיים 

זי"ע. הוא היה אומר שכל 
אדם שמסתפק בדבר 

מה האם או איך לעשות, 
יעלה בדעתו כאילו היה 

זה יומו האחרון בארץ 
החיים, ואז הכל יהא 

ברור הרבה יותר..."
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וכה שח לנו הגאון רבי יצחק שיינר שליט"א:
"הלא כשאוכלים דבר מה מתוק, אין בולעים אותו בבת אחת 
ובשלימותו, אלא טועמים אותו מעט מעט, כדי ליהנות מטעמו... 
אף בלימוד התורה כן, אם ירצה האדם לקנות את מתיקות התורה, 
אל ימהר 'לחטוף סוגיות', אלא ילמד לאט ובהבנה, ויחזור שוב 
ושוב על תלמודו בישוב הדעת. כך יחוש את מתיקות הלימוד, וכך 

יקנה חשק לתורה".
זו היא תחילת החזרה הנחוצה. ולאחר מכן, בחלוף יום או יומיים 
מאז הלימוד הראשון, בעוד הכל רענן בזכרונו, ישוב ויחזור עוד 
מספר פעמים. וגם מעט לאחר שהתחיל את הסוגיא הבאה, כדאי 
לשוב אל הסוגיא הקודמת ולחזור עליה. ומכאן ואילך חשוב 'לשמור 

על קשר', ומדי פעם בפעם לשוב אל אותה הסוגיא ולשנן אותה.
ויש לזכור, שלאחר שמתחילה חזר כל כך הרבה על הדברים, הרי 
שהלימוד נעשה כ׳מונח בקופסא׳ אצלו וממילא גם החזרה אינה 
אורכת זמן רב, וכך יוכל לצבור עוד ועוד סוגיות שתהיינה ערוכות 

ושמורות באמתחתו ויוכל לשוב ולחזור עליהן בנקל.
"בן בג בג אומר: הפוך והפוך בה דכולה בה" - "הפוך בה, ואחר שבאותו 
הפעם הבנת הבנה אחת, חזור והפוך בה פעם אחרת, ותבין בה הבנה אחרת 
יותר עמוקה, וכן בכל פעם ופעם שתהפך בה, ולעולם תבין בה חידוש אחר" 

)מדרש שמואל אבות פ"ה משנה כ"ב(.

מעלה מיוחדת יש בחזרה שוב ושוב סמוך ונראה ללימוד הראשוני, 
שמתוך כך הדברים מתבררים ומתלבנים היטב, וכפי ששח לנו מרן 

הגאון רבי גרשון אדלשטיין שליט"א, מעשה שהיה:
"חברותא מתלמידי הישיבה, היו רגילים לבוא לשאול קושיות 

בפשט דברי הגמרא. באחת הפעמים יעצתי להם כי ימשיכו בינתיים 
ללמוד הלאה, ולמחר יחזרו שוב על מה שלמדו אתמול, ואם עדיין 

תעמוד הקושיה בעינה, ננסה ליישבה.
"ויעשו כן, ויראו כי הפלא ופלא, כשחזרו על תלמודם התיישבו 
כל הקושיות מאליהן! החליטו לעשות כך תמיד, היו חוזרים בכל 
יום על מה שלמדו אתמול, ובמשך תקופה ארוכה לא באו לשאול 

שאלות, כי הכל התיישב להם כשחזרו על לימודם.
"ביום מן הימים, באו השניים ובפיהם קושיה על דברי הר"ן 
בנדרים שלמדו אתמול, באמרם כי גם לאחר שחזרו עליו בשנית, 
לא זכו להבינו. מכיון שאף אני לא ידעתי ליישב את דברי הר"ן, 
יעצתים לחזור עליו בשלישית למחרת... ויהי ממחרת, באו והגידו 
לי את התירוץ, וסיפרו כי בחזרתם השלישית על הר"ן, הובנו 

דבריו על נכון, מאליהם!"

סיכום הסוגיה
יש להוסיף, כי אחת הדרכים המועילות ביותר בחזרת הלימוד, 

היא סיכום הסוגיה - מיד לאחר לימודה - בינו לבין עצמו.
אמירה נפלאה בענין, שמענו מאת הגאון רבי דוד כהן שליט"א, 
ראש ישיבת חברון, וכה היו דבריו: "עדיף לאין שיעור לכתוב 
סיכומי סוגיות מלכתוב 'חבורות'! אמנם מי שיש לו חידוש 
אמיתי, ראוי שיכתבנו, אולם כתיבת סיכומי סוגיות עדיפה 
פי כמה, שכן על ידה מתבררת הסוגיה היטב, וזוכה לקנות 

אותה לשנים רבות".
כך היה אומר הגר"ח מוולואז'ין, )עץ החיים כ, כא(: "חידוש 
תורה נקרא כל מה שלומד יותר ונתברר אצלו הדברים יותר... 

רק שיצא הדבר לאור".

<<< המשך מעמוד קודם

תורה
 ה

ות
יק

מת
ת 

שג

ובתורה אתה עמל • פרק נוסף בדרך לה

  אנחנו לעזרתך בכל ענין ונושא בדרכך לעלות מעלה מעלה.
צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב

1-800-20-18-18
שיחת חינםבין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב

או בטל': 073-7078388

קשה לך?
זקוק לעזרה?
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הרחובות צוחצחו... נורות הרחוב הוחלפו... כרזות ענק נתלו מבית 

אחד למשנהו... כל תושבי הערים במחוז המזרחי של מדינת פולין 

שבו שכנה גם העיירה מיר, ממתינים ליום הגדול בו יבקר המלך 

בעירם ויזכו לראותו פנים אל פנים ואף לנופף לו לשלום.

כך היה מנהגו של מלך פולין, לבקר מדי פעם את תשובי המדינה 

לראות ולהראות, וזו השנה שנבחר המחוז הגדול במזרחה של 

המדינה לביקורו של המלך.

וכל מקום  הגיע היום הגדול! המלך התחיל במסע ביקוריו, 

שהוא הגיע בראש משלחת ממלכתו, יצאו התושבים בהמוניהם 

לרחובות המרכזים בהם תעבור משלחת המלך, הם עמדו שעות 

בצידי הרחובות, והמתינו אנשים נשים וטף לרגע הגדול, וכשהמלך 

הגיע ההתרגשות גברה וכולם נעמדו והריעו, יש מהם בידיהם ויש 

מהם בכלי זמר ושירה, כשהמלך מחזיר אהבתו אליהם בנפנוף ידו 

לקהל התושבים הרבים.

הביקור הוכתר בסופו כמוצלח 

מאד, בכל המקומות שהמלך ביקר, 

ניתן לו כבדו גדול, ואף ראה את 

חיי התושבים שמע את בעיותיהם 

ראה את מצוקותיהם, והבטיח כמובן 

להסדיר את כל עניניהם על הצד 

הטוב ביותר.

אבל.... בפגישת סיום שעשה המלך 

עם בכירי הממלכה, לדון בכל תובנות הביקור הממלכתי, הפתיע 

אותם המלך... כולם היו בטוחים שהמלך ידגיש את הכבוד הגדול 

שניתן לו בכל המקומות על ידי כל התושבים שהמתינו מרוגשים 

בצידי הדרכים בהם עברה השיירה ובעיקר בערים הגדולות שם 

השתתפו עשרות אלפי אנשים במפגן הכבוד ברחובות הראשיים, 

אבל... המלך אמר להם 'תדעו לכם שהרגע המרגש ביותר מבחינתי 

היה בעירה הקטנה ההיא... באותה עיירה שבקושי השיירה הצליחה 

לנסוע בגלל מצב הכבישים הרעוע....'. 

כל השרים היטו אזנם בפליאה עצומה למשמע אוזניהם... ואז 

המשיך המלך 'אתם ודאי זוכרים את המאורע המרטיט של האשה 

שנשכבה על הכביש ולא אפשרה לי להמשיך במסעי....' 

את המשך המעשה שקרה שם, סיפר מרן המשגיח דמיר ר' ירוחם 

זיע"א לפני תלמידיו, באותה עיירה קטנה וזנוחה, עמדה בצד אשה 

אחת שבורת לב, אותה אשה, בעלה נתפס על יד השלטונות, ונגזר 

עליו עונש מוות והוא ישב כבר בבית האסורים ממתין לגזר הדין 

הקשה... אשה זו נשארה גלמודה עם זאטוטיה הקטנים בבית 

כשליבה קרוע ושותת דם, והנה כששיירת המלך הגיעה בסמוך 

אליה, החליטה לקחת נפשה בכפה ובצעד אמיץ מאין כמותו, רצה 

אותה אומללה למרכז הכביש וממש לפני מרכבת המלך השכיבה 

עצמה לפני גלגלי מרכבת המלך ולא נתנה למרכבה להתקדם, 

מהומה גדולה התרחשה באותו רגע... חיילי המלך נזעקו למרכז 

הכביש כדי להזיזה ולהשליכה מידית לצינוק לכל חייה על בזיון 

המלכות, אבל אז... היא הרימה קולה בזעקה אדירה לעבר המלך 

'אדוני המלך בעלי נידון למוות, ואין שום כח ואדם בעולם שיכול 

לבטל גזר דין זה, רק אתה אדוני המלך!! איני זזה מכאן עד שתמחל 

לבעלי ותבטל הגזירה!' המלך שהצליח לשמוע את הזעקה, בקש 

מיד לשחררה, וביקש לשמוע אותה באופן אישי...

מה היה במעשה זה שריגש כ"כ את המלך? שאל ר' ירוחם את 

תלמידיו? 'מעשה זה שעשתה אשה זו', אמר מרן המשגיח ר' ירוחם, 

'היה כבוד מלכות אמיתי, מעשה זה היה בשביל המלך מעבר לכל 

הכבוד שעשו לו בכל המקומות, כאן הוא שמע במפורש כי הוא 

ואין בלתו! וזה כח המלכות!

וסיים המשגיח ר' ירוחם 'מזה נוכל ללמוד מה זה כבוד שמים, 

אין לך כבוד שמים יותר גדול ממי שמבין ומרגיש שאין החיים 

והמוות תלויים אלא בקב"ה אשר בידו להחיות ולהמית, זהו כבוד 

מלכות וכל זולת זה יהיו הגינונים 

איזה שיהיו מפוארים  והטכסים 

ורעשניים, אין בהם כבוד של אמת'.

הימים  בערב  נמצאים  כשאנו 

הקדושים, ראש השנה בו חייו של 

כל אחד ואחד נקבע לטוב או למוטב, 

אין מי שלא ירעד מזמן הדין הנורא! 

אבל כמה שמחה גדולה יש לנו בניו 

של הקב"ה שזכינו לתגלית הגדולה 

והעצומה הזו, כי עצם הכרת מלכותו של הקב"ה על העולם כולו 

ועל כל אחד ואחד מבאי עולם, עצם הכרתנו במלכות שמים 

שהיא ואין בלתה וכל חיינו וחפצנו תלוי בו יתברך – היא ההצלה 

הגדולה שלנו, היא המגן שלנו ביום הדין, כמאמר חז"ל בראש 

השנה )טז( "אמרו לפני מלכויות כדי שתמליכוני עליכם וכדי 

שיעלה זכרונכם לפני..." 

אבל יש לדעת שלא מספיקה הכרה ריקה מתוכן כי הקב"ה מלך 

העולם והכל ממנו ובידו, מבלי שהכרה זו תשנה במשהו את חיינו, 

ולהמחיש זאת נביא בזה מה שמסופר ממרנא החפץ חיים הקדוש 

זיע"א שנסע פעם עם בעל עגלה אחד, וכשהם עברו ליד שדה 

תפוחים שריחו נדף למרחקים, קפץ בעל העגלה הסתכל ימינה 

ושמאלה לראות שאין רואה אותו, נכנס לשדה והתחיל למלאות סלו 

בתפוחים, והנה לפתע צועק לעברו החפץ חיים 'רואים אותך'!! מיד 

בשמעו זאת, זרק את התפוחים מהסל ורץ חזרה לעלגה והסתלק 

מהמקום, ולאחר שהתרחקו מעט מהשדה, שאל העגלון את החפץ 

חיים, מי היה זה שראה אותי? ענה לו החפץ חיים 'בורא העולם'!!.

כך היא הרגשת מלכות הקב"ה, שכבודו מלא עולם והכל שלו 

ודאי תשפיע על האדם להמנע  ומשלו, כזו הרגשה מרוממת 

מלעשות דברים שהם נגד רצונו של הקב"ה ולכל הפחות תתן לו  

מעצורים מדי פעם, וזו היא המלכת הקב"ה האמיתית על האדם, 

והיא שתעמוד לכל אחד ואחד מאיתנו לזכות לעבור בשלום את 

יום הדין הנורא, לחיים טובים שמחים ומאושרים.

במבט בוחן
הרב בנימין בירנצוויג

 שיא הביקור הממלכתי התרחש
במעשה מרטיט בעיירה קטנה ושכוחה 

הסמוכה לעיירה מיר...
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תשובות לצ"ע מהגיליון הקודם
בגמ' יומא ט מבואר דביהמ"ק הראשון נחרב בגלל ג' 
עבירות ע"ז, ג"ע ושפי"ד, ובית שני לא חרב אלא משום 
שנאת חנם וחמיר לן חורבן בית שני טפי מחורבן בית 
ראשון. וצריך עיון  איך ניתן לומר ששנאת חנם היא 
שווה לג' עבירות ואף יותר חמורה מהם, הן אמנם הח"ח 
זצ"ל מפרש ששנאת חנם היינו לשה"ר וממילא יש בזה 
כ"כ הרבה לאוין ועשין, אך גם הוא לא כתב דזה חמור 
ייהרג ואל יעבור, מה שלא  יותר מג' עבירות שבהם 
נזכר כן גבי שנאת חנם ואיך יתכן ששנאת חנם דבית 

שני חמור לן טפי?
הבה"ח ישראל שטיינהרטר, משה כהן, שלמה טולדנו, 
פנחס כהן, דוד שפירא, שמואל ליבוביץ ועוד, הוכיחו 
דלה"ר מדברי הח"ח בשער הזכירה פ"ד שלשון הרע 
חמור יותר, שהביא שעשרה ניסיונות התנסו אבותינו 
ובכולם לא נחתם דינם אלא על לשון הרע, וכן הביא שם 
שבזמן שישראל לא דיברו לה"ר היו נוצחין במלחמות 
ובזמן שהיה מדברים לה"ר אף שהיו לומדי תורה היו 
מפסידים. אמנם הא גופא צ"ע איך ייתכן לומר כן הא 

רק על ג' עבירות יש דין של "יהרג ואל יעבור" 
סייעתא לכך הביאו גם הבה"ח שמעון בוקשפן ואליעזר 
ברונר מדברי הגמרא בערכין "תנא דבי ר"י כל המספר 
לה"ר הרי זה מגדיל עוונות כנגד ג' עבירות ע"ז ג"ע 

וש"ד, הרי שלה"ר חמור כג' עבירות.
הבה"ח א.מ. כתב דעבירות אלו אינן חמורות מלשה"ר, 
אלא רק הוא דין מסוים שעליהן צריך למסור עצמו 
ייתכן דלכאורה זה מוכיח  וגם זה צ"ע איך  למיתה, 

שאיסורו חמור יותר.
כיו"ב כ' הבה"ח מרדכי חשין ששנאת חינם מביאה 
לידי הלבנת פנים שע"ז נאמר כאילו שופך דמים וא"כ 

שנאת חינם חמורה כג"ע.
הבה"ח ש.ש.א. יעקב שור, ישראל פפר, חיים דייטש 

ומשה אדרי כתבו דודאי ג' עבירות חמורות יותר אבל 
חומרת לה"ר הוא מה שלא שבו ע"ז בתשובה, והבה"ח 
ש.ש.א. הוסיף לבאר בשם ה"ישמח ישראל" ששורש 
העבירה היא גאווה, ולכן הם לא חשבו שצריך לשוב 

על זה בתשובה ומכאן חומרת העבירה.
הבה"ח דוד והב, שמואל אריה רוסוף, יעקב כץ ואחרים 
כתבו דאמנם ג' עבירות חמורות יותר אבל לה"ר חומרתו 
במה שהוא מביא לידי עברות חמורות ודייקו ל' הגמ' 

בערכין "מגדיל עוונו".
באופן אחר יישבו הבה"ח יהודה שמעוני, שלום הר 
אבן, שמחה ברלינגר ועוד, דלה"ר מצוי שעוברים הרבה 
פעמים ועוד שבכל עבירה כלול שבע עשרה לאוין שמנה 
הח"ח וא"כ זה חמור יותר מעבירה אחת חמורה, הבה"ח 
שלום הר אבן אף הוכיח כן מדברי הר"ן בשבת שכתב 
שעדיף לעבור על איסור אחד של כרת מב' איסורים 

קלים וצ"ע בזה ויש עוד להאריך.
הבה"ח חיים פריימן, י.ד. שלום הר אבן וישראל אריה 
רוסוף, הוסיפו ליישב שהן אמנם שג' עבירות חמורות 
יותר, אבל הם נעשו לתיאבון ולשון הרע נעשה להכעיס 

ובזה הוא חמור יותר.
הבה"ח יהודה שמעוני ואהרן פנחס מאמו כתבו דאמנם 
ג' עבירות חמורות יותר, אבל דין החורבן נחתם על לה"ר 
כי זה חיסרון באחדות של עם ישראל וזה שורש החורבן. 
עוד הוסיפו דאין הקב"ה יכול לסלוח ע"ז כי עבירות 

שבין אדם לחברו אין מתכפרות עד שירצה את חברו.
כמו"כ נשלחו תשובות רבות נוספות למערכת, אנו 
מתנצלים בפני אלו שתשובותיהם לא הספיקו להיכנס.
שימו לב: במקרה ומתקבלות תשובות אחרי המועד, 

השולחים נכנסים להגרלה הבאה. 
בהגרלה על שני כרכים 'משנה ברורה' בהוצאת 'דרשו', זכו הבה"ח 
שלמה חכים מאלעד. והבה"ח שמחה זיסל מלר מישיבת שערי 

תורה, ירושלים.

צריך עיון: "כי המצווה הזאת אשר אנכי מצווך היום לא נפלאת היא ממך ולא רחוקה היא". )דברים ל, י"א(
הנה ידועה דעת הרמב"ן שם, שהפסוק הזה הוא על מצות התשובה שבזה עסקה הפרשה הקודמת וע"ז 

אמר הכתוב  שקרובה היא מאוד בפיך ובלבבך לעשותה.
וצ"ע איך יתכן שהתשובה היא כ"כ קלה וקרובה הלא הרבה חלקים יש לתשובה כמבואר בר"י שערי 
בתשובה וביותר קשה שמשמע שמצווה זו קלה יותר משאר המצוות עליהן לא הזכיר הכתוב שהן קלות, 

ומאי שנא תשובה משאר המצוות, ואדרבה הרגילות היא שתשובה היא מהקשות בעבודת ה'? 

צריך עיון

תשובות והערות יש לשלוח לפקס שמספרו: 077-555-8983 | יש לציין בכתב ברור את שם השולח, כתובת ומספר טלפון. 

צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב

בין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב

ם
חינ

ת 
ח

1-800-20-18-18שי
או בטל': 073-7078388
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אומרים בשם מרנא החפץ חיים זיע"א, שהסיבה שנוהגים בקהילות 
רבות לומר בניגון ובנעימה את הווידוי בסליחות וביום הכיפורים, 
וכן כשאומרים "ועל כולם... סלח לנו מחל לנו וכו'", הוא משום 
שכאשר זוכה האדם הפשוט לכבד ולנקות את היכלו של המלך, 
שמחה גדולה היא עבורו שזכה לעשות שירות חשוב כל כך למלך 
רם ונישא. ואם כן, גם אנו, כשבאים אנו להתכבס ולטהר לבנו 
מהחטא ומהעוון, עלינו לשמוח על הזכות שנפלה בחלקנו לנקות 
את היכלו ומשכנו של מלך מלכי המלכים הקדוש ברוך הוא, שאמר 

"ושכנתי בתוכם", בתוך כל אחד ואחד. 
בספר 'מאמרי המשגיח', לרבינו הגדול, מרן המשגיח 
רבי ירוחם ליבוביץ ממיר זצ"ל, מובאת בכמה אופנים 
ודרכים החשיבות של הכיבוס וההיטהרות מטומאת 
ירוחם שהצורך  רבי  ומבאר  ומפגעי הזמן,  העוונות 

להתנקות ברוחניות הוא תמידי. 
ר' ירוחם מביא כמשל בגד שאם בעליו רוצה שיעמוד 
ימים רבים, עליו להבריש אותו בתדירות גבוהה מהאבק 
המצטבר עליו.אם יזלזל בעליו של הבגד בניקיונות, 
ידהה  ומוכתם, כעבור זמן לא רב  וישאירנו מאובק 

הבגד, יאבד את זוהרו, ישנה את צבעו וגווניו ויהפוך בלוי, מרופט 
וחסר כל יופי וחן. 

כך היא גם הנשמה, כך הוא הלב ובדומה להם גם המוח, משכנה 
של הנשמה. מי שמקפיד להיטהר ולהזדכך, להבריש את עצמו 
מאבק החטאים והעוונות, מתחזק בדרך זו את עצמו ברוחניות, 
ושומר על לבו ונשמתו בזיוום ובטהרתם. אולם התעלמות מהעבר, 
התחמקות מעבודת הניקיון התמידית, תניב תוצאות עגומות למדי. 
את הניקיון הזה יש לעשות יום יום, כותב רבי ירוחם, כמו שהקב"ה 
בעצמו "מחדש בטובו בכל יום תמיד מעשה בראשית". גם עלינו 
מוטלת המלאכה הזאת, וצריך כל אחד לחדש את עצמו בכל יום. 
אך מובן שישנם זמנים ומועדים שבהם יש לעצור, ולעבור לניקוי 
יותר יסודי. כמו אדם שיבריש מדי ערב את חליפתו המהודרת, 
אך מפעם לפעם ישלח אותה למכבסה כדי שינקו אותה באופן 

יסודי יותר. 
והזמן המיועד לכך הוא חודש אלול כמובן, אך העבודה בחודש 

אלול צריכה להיעשות בשום שכל ובזהירות מרובה, כשבראש 
ובראשונה יש להיזהר מהעצבות והמרה השחורה. 

המתמלא פחד ובעתה עד כדי עצבות בחודש אלול למה הוא 
דומה? לאדם העומד על פסי הרכבת, והנה דוהרת לעברו רכבת 
כבדה במהירות עצומה. הוא הופך משותק מאימה, ואם לא יצליח 
להתנער מהבעתה האוחזת בו, בעוד רגע קט הוא יימחץ למוות על 

ידי גוש המתכת הענק המתקדם לעברו במרוצה אדירה. 
כך הוא הדבר בעבודת חודש אלול. כל בחור צריך ללמוד ולעסוק 
בספרי המוסר. כל אחד חייב 
להכיר את המשמעות של יום 
הדין הגדול והנורא. עלינו להבין 
שהרכבת הזו, אם חלילה תתנגש 
בנו, לא תותיר מאתנו שריד ופליט. 
הפחד מפני יום הדין צריך להיות 
ללא פשרות, בלי לחשוב אפילו 
לרגע ש"זה לא נורא כל כך לקבל 
מכה קטנה מרכבת נוסעת". רק 

הטיפש והסכל יחשבו כך. 
אבל, את הפחד הזה צריך לנתב לכיוון הנכון. מי שייקלע לשיתוק 
מרוב פחד, מחטיא את מטרתו של הפחד. האלוקים עשה שיראו 
מלפניו, לא רק יראה לשם יראה, היראה היא כדי שנפרוש מהחטא 

ונעסוק בעבודת הבורא. 
איך עושים זאת? משננים היטב את המאמר של מרנא החפץ 

חיים בו פתחנו את דברינו. 
לטהר ולנקות את הלב, זאת זכות! 

להסיר מעלינו את זוהמת וטומאת החטא – זאת עבודה נכספת 
בהיכל המלכות! 

יש לקרצף ולשפשף, לחפש היטב בחורים ובסדקים, חיפוש אחר 
חיפוש בבדקי הלב ובנגעי הנפש, אך יש לעשות זאת בשמחה, 

בחיוניות, בהתלהבות ובמרץ. 
ויהי רצון שתתקבל תשובתנו ונזכה להיכתב ולהיחתם לחיים 

טובים ולשלום בספרן של צדיקים. 
יעקב א. לוסטיגמן

העומד  לאדם  דומה  אלול  בחודש  פחד  המתמלא 
על פסי הרכבת, והרכבת דוהרת. הוא הופך משותק 
מאימה, ואם לא יצליח להתנער מהבעתה האוחזת 

בו, בעוד רגע קט הוא יימחץ למוות

<<< המשך מעמוד 2

ירגיש סקרנות ומתיקות במה שלומד, וגם יוכל ללמוד זמן רב 
ברציפות מבלי להתעייף.

י, א( הרבה למדתי מרבותי,  וכבר הזכרנו מה שאמרו: )מכות 
ומחברי יותר מרבותי, ומתלמידי יותר מכולם, ואמרנו שזה שייך 
לכל אחד ואחד בלימוד החברותא, שיש חברותא שהוא 'רב' ויש 
חברותא שהוא 'תלמיד', והרבה פעמים עדיף ללמוד דווקא עם 
חברותא שהוא פחות בעל כישרון ממנו, כשלומד אתו יכול ללמוד 
ולהתקדם לפי כוחו, ואז מרגיש יותר הנאה ומתיקות בלימודו, 
וכשמסביר לחברותא הרי הוא זוכה גם להצלחה של 'מתלמידי 

יותר מכולם'.
ובעמדנו בחודש אלול צריכים להתחיל את ה"אני לדודי" בתורה 

ובתפילה, ולבני ישיבה העיקר הוא בשמירת כל סדרי הישיבה, סדרי 
הלימוד, התפילה והמוסר, ויש מעלה מיוחדת בתפילה בישיבה, 
שהיא תפילה במקום שעוסקים שם בתורה, וכמאמרם )ברכות ו,א(  
במקום רינה שם תהא תפילה, והתפילה בישיבה היא גם ברוב 
עם, ובדוק ומנוסה שזוכים בזה להצלחה גדולה. וכן סדר המוסר 
שבישיבות אינו מידת חסידות אלא חיוב גמור, והוא הכרחי לכל 
אחד ואחד לתוספת יראת שמים ומידות טובות. אלו הם הדברים 
שמחובתנו להשתדל בהם בימים אלו, ובסייעתא דשמיא נזכה 

לקיים אותם!

באדיבותו ובסיועו של מכון 'אסיפת שמועות'
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 העלון מופץ לזיכוי הרבים, אנא הימנעו מקריאה בשעת התפילה וקריאת התורה 
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ש "זו ההזדמנות בחודש אלול, חודש של התחדשות, להתנקות 
מהתפיסה הילדותית שיש לנו, לחשוב מחדש גם על דברים 

פשוטים וברורים, בחשיבה של גדולים ובוגרים"

בעלונים הקודמים דנו בעבודת בני הישיבות בתקופות השונות, לפי מה שהן 
מסוגלות, ספירת העומר, ימי בין המצרים וכו'.

עתה, נסכם עבורכם שאלה שנשאלה בנוסחאות שונות:

אלול! מושג בעולם הישיבות של מורא, פחד, משפט! כמובן כולנו מנסים לחוש 
כך ולחזור בתשובה בעקבות הידיעה על המשפט הקרב ובא, אבל לפעמים 
אנחנו חשים שהפחד מהמשפט הוא מושג קצת רחוק מאתנו ואולי קצת 
מנותק מדרגתנו, והשאלה היא האם יש עוד ענין שאפשר להתחזק בו באלול?

תשובה
עבודת האלול, הרבה גוונים ועניינים 
יש בה, אמנם אחד מהם הוא הפחד 
והמורא מהמשפט הקרב, אולם תפקידו 
של הפחד הוא לעורר אותנו לתשובה, 
תיקון המעשים וקבלה לעתיד, מי שהפחד 
אינו עוזר לו להתעורר לתשובה, אלא 
הוא מבלבל אותו ומשאיר אותו מפוחד, 
יודע בדיוק איך מתרגמים את  ואינו 
התחושה הזו לחיזוק אמיתי ולחזרה 
בתשובה, עליו ללמוד יותר ספרי מוסר, 

כדי לסדר לו את המושג 'משפט' ו'תשובה'.
אך כפי שפתחנו, יש ענינים נוספים בעבודת ה'אלול', ידוע הר"ת 
המפורסם 'אני לדודי ודודי לי', אלו ימים המסוגלים להרגשת 'קרבת 
אלוקים' מיוחדת. אנחנו נמצאים אז בבחינת 'ידידות' עם הקב"ה, 
וידידות זו לא צריכה לבוא לידי ביטוי דוקא בפחד ובמורא, אלא 

בניצול ההזדמנות המיוחדת לחיזוק הקשר עם הקב"ה.
הגאון רבי שמשון פינקוס זצ"ל מיטיב לבאר שחודש אלול הוא 
הזדמנות ל'התחדשות', ננסה קצת לבאר את דבריו, ולהנגיש 

אותם לרמתנו.
הרבינו יונה ביסוד התשובה כותב כך: 'ביום ההוא ישליך כל 
פשעיו אשר עשה, ויעשה עצמו כאילו בו ביום נולד ואין בידו 
לא זכות ולא חובה, וזה היום תחילת מעשיו...', כתוב ברבינו יונה 
שאלול ותשובה הם הזדמנות להתחיל הכל מהתחלה, דף נקי חלק 

לגמרי, בן אדם חדש!
נתאר לעצמנו שנותנים לנו הזדמנות לחזור לילדות, לכיתה 
א', אבל עם השכל שיש לנו עכשיו. כמה היינו מאושרים, הרי יש 
הרבה צעדים שעשינו בעבר, שכעת נעשה אותם אחרת, יש שנים 
שנכשלנו בהם מעט, והכישלון הזה מלווה אותנו עד היום, ובזכות 
ההתחלה מחדש נוכל להשתחרר מהכישלונות הללו, יש לא מעט 
תובנות וכיווני חשיבה מוטעים, שתקועים לנו במוח בלי יכולת 
להשתחרר מהם, והנה כעת הכל מתחיל מחדש, אנחנו נולדים 
מחדש, עם הבנה מחודשת, אבל בוגרת. זו ההזדמנות והעבודה 

של חודש אלול.
נחדד את הענין מעט יותר! ישנם הרבה מושגים שהם אבני יסוד 
בהווי היהודי שלנו, אלא שנחשפנו להם בהיותנו ילדים קטנים, 
ואז הבנו אותם בהבנה של ילדים, ועד היום, גם כשאנחנו כבר 
בוגרים, נשארנו עם אותה הבנה ואותה תפיסה של ילדים, נקח 
לדוגמא את ענין ה'תפילה' ו'קדושת בית כנסת', הרי אלו מושגים 
שגדלנו עליהם והורגלנו אליהם מגיל אפס, הבנתנו אז את המושג 
'תפילה', היתה שאבא הולך לבית כנסת להתפלל להקב"ה שלוש 
פעמים ביום, אבל לא הבנו באמת מהו המושג 'תפילה', שתקנום 
אבות, ושאנו עומדים לפני מלך מלכי המלכים ומתחננים לפניו 
על צרכינו וצרכי הכלל. גם המושג 'קדושת בית כנסת' היה עבורנו 
רק שאסור להרעיש ולהפריע לגדולים להתפלל, לא הבנו את מה 
שאנחנו אמורים להבין היום, שבית כנסת 
הוא 'מקדש מעט' ויש בו דיני קדושה, 
ומעבר למה שמותר ואסור לעשות בו, 
יש גם דברים שלא ראוי לעשות בבית 

כנסת – מקדש מעט.
במרוצת הזמן והשגרה, המושגים הללו 
ילדותית,  בהבנה  נשארו אצל חלקנו 
וזו ההזדמנות בחודש אלול, חודש של 
התחדשות, להתנקות מהתפיסה הילדותית 
שיש לנו, לחשוב מחדש גם על דברים 
פשוטים וברורים, בחשיבה של גדולים 
ובוגרים. לעשות תשובה – כמו שאומר 
הרבינו יונה – היינו להיוולד מחדש ולהתחיל הכל מהתחלה, לזרוק 
מעל גבינו את הכישלונות העתיקים, להסיר מעלינו את ההרגלים 
הלא רצויים שדבקו בנו, ולנתק ממוחנו את התפיסות הישנות 
שנתקעו אי שם עמוק במוח, לקבל פנים חדשות עם עתיד של 
הצלחות וכיווני חשיבה נכונים, שיובילו אותנו רק מעלה מעלה 

אל הפסגות הגבוהות שבמעלות התורה והיראה.
אם נשכיל לעבוד ע"ז בחודש אלול, על התחלה מחדש ומשוחררת 
מלכלוכי העבר, אזי זוהי 'תשובה' אמיתית שתביא אותנו מוכנים 
אל המשפט הקרב ובא, ובעזהי"ת נכתב ונחתם בו לחיים ולשלום.

עם הרב ישראל ליוש

  אנחנו לעזרתך בכל ענין ונושא בדרכך לעלות מעלה מעלה.
צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב

1-800-20-18-18
שיחת חינםבין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב

או בטל': 073-7078388

קשה לך?
זקוק לעזרה?


